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Redactioneel 
Niets, denk ik, helemaal niets is er de laatste tijd gebeurd. Alles gaat z'n gangetje, dus 
gebeurt er niets. Oftoch? Natuurlijk weI, ik ben alleen murw. De theorie dat mi
nisters overvragen om te kunnen bereiken wat ze willen, gaat op. De theorie dat mi
nisters, na het bereiken van die status, slechts het behouden van die status voor ogen 
hebben, gaat ook op. In Nederland is dat ook niet zo'n probleem, aangezien je als mi
nister slechts verantwoordelijk blijkt te zijn voor het beleid en Diet voor de uitvoering 
daarvan. Deetman vaart er weI bij. Wat waren we tevreden met twintigduizend de
monstrerende studenten, nog nooit vertoond. Wat is er daarna gebeurd? Niets! En 
daarna? Aftreden geeist. En daarna? Niets! Of toch? J a! We hebben een nieuwe 
Secretaris-Generaal, na het aftreden van dr. G.H. Scholten. Drs. B. de Haan is zijn 
naam en in het NRC van 12 januari profileert deze man zich door enkele 'fijne' uit
spraken: "Het is toch buitengewoon plezierig als je ministers hebt die niet allerlei 
kronkels en gedachtenspinsels hebben". "Een minister als Deetman weet wat-ie wil". 
"Deetman is consistent in zijn lijn. Ik kan tegen mijn collega-ambtenaren zeggen: ~ 
denk erom dit is de Deetman-Hjn, houdt daar rekening mee". "V oor ambtenaren is 
het een fijne minister". "Wij moeten een produkt maken dat voor scholen, voor leer
lingen, voor studenten is bedoeld. Wat doe ik hier? Ik verdeel geld tussen scholen. 
Dat moet doelmatig en rechtvaardig gebeuren. Kortom: een goed klantgericht beleid: 
wij zijn er voor de studenten, wij zijn er voor de leerlingen". Wat staat ons in Gods
naam te wachten? Niets? Zeker weI! En nu zijn ze ook nog met z'n twee~n!! Wist u 
dat consistent ook 'duurzaam' betekent? 
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Onvriendelijke overnallles 
Op 27 november 1987 werd in het Sonesta Hotel in Amsterdam een forum 
georganiseerd door Euroforum met a1s titel 'Onvriendelijke overnemingen 
en beschermingsconstructies'. Na de 'hete' zomer met het gevecht om Klu
wer was er nu ruimte voor bezinning of beschermingsconstructies wei als 
gewenst moeten worden beschouwd. De voorzitter was de heer Van der 
Grinten, emeritus hoogleraar vennootschapsrecht aan de Katholieke Univer
siteit Nijmegen, maar misschien beter bekend van de commissie die zijn 
naam draagt en die rapport uit zal brengen over onder andere bescher
mingsconstructies. Een verslag van deze dag. 

De 120 aanwezigen, die voor meer dan 
50% uit juristen bestaan, luisteren eerst 
naar de inleidende woorden van de heer 
van der Grinten. Hij vertelt dat van aile 
na-oorlogse onvriendelijke overnames in 
Nederland, er nog niet een gelukt is. De 
heer Van der Grinten vindt dat bij overna
mes 'de integriteit van de marktpartijen 
moet worden eerbiedigd'. Na deze inlei
dende woorden begint het forum echt. AI
lereerst komt de heer Glasz aan het woord, 
advocaat en lid van de Eerste Kamer. Hij 
schetst een dilemma waar we in Nederland 
mee te maken hebben. Aan de ene kant 
willen we geen Amerikaanse (raider-) 
toestanden, maar aan de andere kant mo
gen we een gezonde ontwikkeling niet 
blokkeren met allerlei beschermings
constructies. We hebben het hier over on
vriendelijke overnames: het verkrijgen van 
zeggenschap over een onderneming tegen 
de wil van het zittende bestuur. Toetsing 
van de aanvaardbaarheid van een onvrien
delijke overname zou moeten gebeuren 
aan de hand van objectieve criteria. Het 
SER-advies van 1977 geeft al een voorzet 
voor deze criteria: niet aileen economische 
maar ook sociale, regionale en internatio
nale criteria moeten aan de toetsing ten 
grondslag liggen. Op E.E.G.-niveau zijn 
er ook ontwikkelingen. Er is een E.E.G.
richtlijn op komst die tot scherper fusietoe
zicht moet leiden. Hij eindigt zijn betoog 
met de conclusie dat 'onze regering niet 
met plannen zal komen voor preventief fu
sietoezicht' en dat de gang naar de rechter 
bepalend wordt voor een mogelijke nieuwe 
fusiegolf, de rechter zal de criteria (voorlo
pig) moeten vaststellen. 

Beschermingsconstructies 
De heer Dortmond, notaris te Rotterdam, 
is de tweede spreker. Hij geeft een tech
nisch overzicht van de mogelijke bescher
mingsconstructies, die naar geldend recht 
voorkomen. Er zijn grofweg drie soorten 
constructies mogelijk. 
Allereerst is er de mogelijkheid de aande
len te certificeren. Aandelen geven recht 
om een stem uit te brengen bij de algemene 
aandeelhoudersvergadering. Door di aan
delen te certificeren, geeft men niet de aan
delen met stemrecht uit, maar aileen certi
ficaten. De aandelen worden onderge
bracht bij een administratiekantoor, dat de 
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certificaten uitgeeft en het stemrecht uitoe
fent. Het bestuur van het administratie
kantoor is gekozen door de vennootschap 
of er is sprake van een beroepskantoor, wat 
als nadeel heeft dat er wei degelijk reke
ning moet worden gehouden met de hou
ders van de certificaten. Een extra bescher
ming is het opnemen in de statuten van een 
x%-regeling, wat inhoudt dat een aandeel
houder niet meer dan x% van de aandelen 
in zijn bezit mag hebben, na dit quotum 
moet de aandeelhouder genoegen nemen 
met certificaten van die aandelen (vaak 
wordt x = 1 aangehouden). 
De tweede beschermingsconstructie is de 
uitgifte van preferente aandelen. Deze pre
ferente aandelen worden uitgegeven om 
een overval tegen te gaan, door ze te plaat
sen bij een (zelf in het leven geroepen) 
stichting 'contimiiteit'. Deze stichting 
moet een 'neutraal' bestuur hebben, wat 
inhoudt dat de meerderheid van het 
bestuur bestaat uit leden die geen functie 
hebben bij de vennootschap. De bevoegd
heid voor deze uitgifte ligt in principe bij 
de algemene aandeelhoudersvergadering, 
maar kan echter zijn gedelegeerd (voor ten 
hoogste 5 jaar) aan een ander orgaan van de 
vennootschap, meestal de directie, onder 
de goedkeuring van de Raad van Commis
sarissen. De wet vereist dat 25% van het 
nominale bed rag van de aandelen wordt 
volgestort. In dit geval mag de vennoot
schap niet het geld aan de stichting 'conti
miiteit' verstrekken en de stichting zal dus 
een bank moeten vinden om het bedrag te 
storten. De bank zal hier natuurlijk rente 
voor berekenen, die betaald kan worden 
uit het dividend van de preferente aande
len. Het systeem is dus eigenlijk heel sim
pel, want door de toe name van het aande
lenkapitaal, met die preferente aandelen, is 
de mogelijkheid nu geschapen, dat je kan 
voorkomen dat meer dan 49% van de uit te 
brengen stemmen in handen komt van de 
overvaller (constructie, die gebruikt is bij 
Kluwer). 
De derde mogelijkheid voor een bescher
mingsconstructie is het bestaan van een 
structuurregime. Een structuurvennoot
schap ontstaat als het eigen vermogen 
meer dan 20 miljoen bedraagt en er meer 
dan 100 werknemers zijn. Bij een struc
tuurvennootschap is een belangrijke plaats 
ingeruimd voor de Raad van Commissaris-

sen, ten koste van de algemene aandeel
houdersvergadering en het bestuur. De 
meest belangrijke bestuursbeslissingen 
zijn aan goedkeuring door de RvC onder
worpen en ook de benoeming van de 
bestuurders en de vaststelling van de jaar
rekening geschiedt door de RvC. Door de
ze verschuiving naar de RvC, krijgt de aan
deelhoudersvergadering minder macht en 
dit betekent ook een inperking van de 
macht van een eventuele overvaller. In de 
praktijk blijkt echter, aldus Dortmond, dat 
deze beschermingsconstructie niet afdoen
de is, omdat de commissarissen, na een 
geslaagde overname zelf opstappen en niet 
wachten tot ze weggestemd worden. Hier
door kan de overvaller commissarissen be
noemen, via de aandeelhoudersvergade
ring. Ook moet bedacht worden dat een 
vennootschap die op zichzelf aan de voor
waarden van de structuurwetgeving vol
doet, vrijgesteld is van het structuurregime 
indien zij een aandeelhouder heeft, die zelf 
structuurvennoot is en die 50% of meer 
van de aandelen in de vennootschap houdt. 

Maatschappelijke zorgvuldigheid 
De heer Brenninkmeijer, advocaat te 
Amsterdam, stelt zich de vraag of een over
val in strijd is met de maatschappelijke 
zorgvuldigheid. Beschermingsconstructies 
zijn bedoeld om een ongewenste overname 
of overval te keren en de onafhankelijkheid 
en zelfstandigheid van de vennootschap te 
waarborgen. Het initiatief om bescher
mingsconstructies te creeren ligt bij het 
bestuur van de vennootschap en moet 
goedgekeurd worden door de algemene 
aandeelhoudersvergadering. T oetsing of 
deze voorstellen in strijd zijn met de maat
schappelijke zorgvuldigheid zou de rechter 
moeten bepalen. Echter de toepassing van 
een beschermingsconstructie levert een be
langenconflict op tussen aandeelhouders 
en bestuur. De literatuur (De Angeloen Ri
ce, 1983) geeft drie redenen waarom de 
aandeelhouders, ondanks een verminde
ring van hun macht, toch akkoord gaan 
met een voorgestelde beschermings
constructie. Ten eerste handelen aandeel
houders irrationeel. Ten tweede herken
nen zij wei de negatieve effecten, maar zij 
willen graag een goede relatie houden met 
het zittende bestuur. Ten derde kost het 
aandeelhouders veel geld om andere aan
deelhouders te overtuigen van de negatieve 
effecten van de beschermingsconstructie, 
terwijl het bestuur deze informatieverzor
ging op kosten van de vennootschap kan 
verzorgen. In ons rechtsstelsel zijn be
schermingsconstructies geoorloofd en 
daarom bestaat er geen reden om een over
val in algemene zin te veroordelen, aldus 
Brennikmeijer. De heer van Grinten 
schrijft echter in zijn Handboek ' ... een 
overval is in het algemeen strijdig met de 
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in het maatschappelijk verkeer in acht te 
nemen zorgvuldigheid en derhalve on· 
rechtmatig ... ' De rechter is die nu 
moet bepalen of een overval in strijd is met 
de maatschappelijke zorgvuldigheid. 

Beurs 
De beurs speelt bij onvriendelijke overna
mes een belangrijke ro1. Het is daarom in
teressant te weten wat het beleid van de 
Vereniging voor de is met 
betrekking tot deze vorm van overname. 
Hiervoor was de heer Schaafsma ....... "' .. ,lAV

digd, advoeaat te Den 
bankrecht aan de Rijlkslimivel:sit,ei 
De heer Schaafsma lid van de J ............ ',,"' .. , ... 

adviescommissie van de ve:rel1l1g1.ng 
Effectenhandel. Naar mening 
sehermingsconstructies niet in 
de reehten van de aandeelhouders. 
rectie en commissarissen zijn degenen die 
beslissen over de zelfstandigheid en identi
teit van de vennootschap. De aandeelhou
ders zijn in wezen niet meer dan gelQS(:ml~ 
ters en behoren, naast de vele groe-

ook tot de groep van belanghebben
Het beleid van de Vereniging voor de 

Effectenhandel is op het vaststellen 
van grenzen bij invoering van bescher-
mingsconstructies. De zijn nog 
niet bepaald. Het is het rap-

van de eommissie Van 
duidelijkheid te scheppen in de relatie 

van de Vereniging ten op ziehte van de Mi
nister van Financien meldt de heer 
Schaafsma het volgende: de 
toetst de van een (preferent) aan· 
deel om op de te worden 
aan het fondsen reglement. Na aIle gege
yens ontvangen te hebben legt zij de aan· 
vraag aan de Minister van Financien voor, 
vergezeld van een advies omtrent de aan· 

en dan besluit de Minister over de 
lV,;I".,11Ij". Voor het ontwikkelen van echt 
beleid ten aanzien van onvriendelijke over· 
names is alIe hoop op de com
missie Van der Grinten. 

Vakbeweging 
Naast de aandeelhouders de werkne· 
mers de belangrijkste groep, die te maken 
hebben met een (onvriendelijke) overna
me. De heer Bloemarts, ;uridisch be
leidsmedewerker van het F.N.V. en lid 
van de commissie Van der legt 
ons de moeilijke situatie uit waarin de yak· 
beweging en de ondernemingsraad ztch 
bevindt bij een onvriendeliike overname. 
In een normale fusiesituatie is het bestuur 
verplicht om advies te vragen aan de on· 
dernemingsraad. Bii een si
tuatie is hier geen tiid voor. Het bestuur 
moet snd tot een beslissing komen om de 
overname te voorkomen. Maar wat 
de daarover. Er 
deie redenen waarvoor niet aileen de on
dernemingsraden ingeschakeld moeten 
worden, maar ook de vakbonden. Ten 
eerste functioneren niet bij beide 
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ners waardoor de 
vakbonden de moeten verte-
getlWIDOI'dil~en van de ontbrekende onder

Ten tweede kunnen fusies 
ook verstrekkende gevolgen hebben in de 
sfeer van rechtspositie en arbeidsvoorwaar
den van de werknemers. En in derde piaars 
kunnen fusies leiden tot een zekere her
schikking van ondernemingsactiviteiten in 
een bedrijfstak. Deze drie redenen zijn in 
de fusiecode genoemd om het be lang te on
delrstlreI'len van de adviesaanvrage aan de 
ondernemingsraad en de vakbonden. Een 
aspirant bieder die de of de ruilver· 
houding bij een fusie van bod bekend 
maakt voordat hi; met de bonden overleg 
heeft overtreed de fusiecode, aI-
dus Bloemarts. Maar de hele 
h .. "lnitu'''Tl1nil1'''' rond de overne-

wordt 
concepties en het dingen om de gunst van 
de aandeelhouder.' Een onvriendeUjke 
overneming kan dan ook worden be
werkstelligd zonder van de 

van de over te nemen vennoot
De heer Bloemarts komt aan het 

slot van zijn betoog tot vijf conclusies. AI
lereerst moet het ondernemingen voorals· 
nog mogelijk blijven de gangbare bescher
mingsconstructies te blijven 
'Zij waarborgen dat de vennootschap niet 
puur als koopwllar in andere handen kan 
overgaan. ' Besehermingsconstructies be
ogen primair een aspirant-overnemer van 
een bod te weerhouden, maar maakt zo'n 
bod niet In tweede con· 
dusie pleit hij voor een waarborging in de 
wet voor behoud van zelfstandigheid van 
de ondernemimg, bijvoorbeeld in de vorm 
van een goedkeuring van een statutenwijzi
ging van de Raad van Commissarissen (nu 
algemene Vergadering van Aandeelhou
ders). Een tweede manier, naast het open· 
bare bod op aandelen, om een onderne
ming over te nemen is die van een beurs· 
-overval: het geleideUjk verwerven van de 
zeggenschap door het opkopen van een 
meerderheid van de aandelen in het nor
male beursverkeer. suggereert in zijn 
derde condusie tot een verbod te komen 
voor een overschrijding van een belang van 
49% verkregen door beurstransacties. De 
vierde conclusie heeft betrekking op de 
wet op de ondernemingsraden (WOR). Hij 
stelt voor de wet te wi;zigen zoda! het 
bestuur steeds advies moet vragen aan de 
ondernemingsraad over het standpunt, dat 
met betrekking tot een overnamebod zal 
worden ingenomen. Zijn laatste conclusie 
Illidt dat 'de weg van het onvriendelijk bod 
afgesloten zou moeten worden'. 
De normale voorschriften blijken niet 
bestand de dynamiek van de fusiege-
vechten. is de medezeggenschap 
van de werknemers in het Zij moe-
ten een bestuur aantreffen ten aanzien 
van de voorgenomen overneming een 
stand punt van betekenis inneemt en dat de 
tijd heen:, zodat de en 

de vakbonden hun invloed kunnen doen 

Rol van de banken 
Als laatste spreker is de heer Klarenbeek 
uitgenodigd, plaatsvervangend voorzitter 
van de hoofddirectie van de Rabobank. Hi; 
spreekt over de rol van de banken bi; een 
on'i'ri!~ndlelijke overneming. De Rabobank 
is niet principieel tegen onvriendelijke 
overnames, dit in tegenstelling tot ABN. 
De banken spelen bi; onvriendelijke over
names een belangrijke ro1: als bemidde
laars (,Merchant banking' activiteiten) en 
ais financiers. De heer Klarenbeek vindt 
dat wanneer ondernemingen kapitaal aan
trekken via de beurs en zij daar dus te koop 
zijn, ook moeten aecepteren dar te 
verwerven zijn tegen hun zin. Tevens is 
Nederland op termijn niet gediend 
met steIselmatige afka1ving of ondermij
ning van de positie van de aandeelhouder, 
wat plaats vindt bij beschermingsconstruc
ties. De dreiging van een overneming kan 
het management doen wakker schudden. 
Naar de van de heer Klarenbeek 
zijn acquisities en fusies onmisbaar in het 
proces van economische herorientatie en 
vernieuwing. 'Het enige doeltreffende 
middel tegen onvriendelijke overnames is 
goed ondernemen'. 

Aandelenbezit van werknemers 
Hij de vragen die niet veelvuldig 
werden, komt de vraag aan de orde 
delen in het bezit van werknemers, gebrui· 
kelijker in Amerika dan in Nederland, een 
effectieve zou 
kunnen opleveren. De Bloemarts is de 
aangewezen man om deze vraag te beant
woorden. Hij vindt coUectief aandelenbe
zit van werknemers een zekere bescher· 
mingsconstructie, maar dan moeten die 
aandelen weI colleetief beheerd worden. 
Als de aandelen in individueel bezit van de 
werknemers zijn dan is er geen van 
een beschermingsconstructie, want dan 
zullen deze hetzelfde handelen als 
ne' aandeelhouders. 

Na enkele vragen sluit de heer Van der 
Grinten het forum af met de opmerking 
dat de eommissie Van der Grinten het rap
port naar de Vereniging voor de Effecten· 
handel heeft gestuurd en het aan de vereni-

ligt wanneer tot openbaarmaking 
overgegaan. HopeUjk bevat het rap· 

port van de commissie Van der Grinten en· 
kele nieuwe aanbevelingen, want over het 
algemeen is alles dat dit forum bespro-
ken werd weI bekend. forum was weI 
een goede van van 
de zomer is met Kluwer en voor 
de algemene maar het kon 

echte nieuwe laten horen. 
zUn de emoties over een on

vriendelijke overname nog niet geheel ver
werkt. • 

Koo$ Boering 
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INTERVIEW 

Hoe gek is Hugo KeuzekaInp? 
Hugo Keuzekamp zal voor de trouwe Rostra-Iezer geen onbekende zijn. te gaan halen en ik was van plan om op lan-
Twee jaar geleden publiceerde hij namelijk drie artikelen in dit blad, onder gere termijn te gaan promoveren. Ik had 
de titel: Ekonomen zijn een beetje gek. Daarna is hij afgestudeerd aan de bij Klant een werkstuk geschreven over 
UvA, behaalde een jaar later zijn Masters degree in Londen en volgde ver- self-fulfilling prophecies en ik hoopte wat 
volgens enkele maanden het PhD-programma aan Duke University in Ame- technieken te leren om daar verder aan te 
rika. werken. Dat heb ik ook gedaan. Vooral in 

Wat wilde je gaan doen aan Duke? 
'Me verdiepen in de Bayesiaanse econome
trie en verder wilde ik nog meer leren over 
de geschiedenis van het economisch den
ken. Daarvoor heb ik bij Neil de Marchi 
college gelopen. Van dat college gaan we 
samen een boek maken, hij gaat de econo
mische kant doen en ik ga de econometri
sche kant verder uitwerken. Ik wilde ook 
gaan promoveren in Amerika, daartoe ben 
ik begonnen met mijn PhD.' 

Wat heb je nog meer gedaan aan Duke? 
'Ik heb in Durham, waar Duke gevestigd 
is, een studentenplatform opgericht om 
PhD-studenten meer gelegenheid te bie
den om voordrachten te houden, voor zo
wei medestudenten als staf. Dat is in no
vember begonnen en vindt sindsdien eens 
in de twee weken plaats. Een PhD-student 
houdt dan een voordracht over het onder
zoek waar hij mee bezig is. De bedoeling 
is, dat er veel wordt gediscussieerd tussen 
degene die de voordracht houdt en de 
luisteraars. Het werkt heel goed. Ik vindt 
dat je niet genoeg voordrachten kunt hou
den want uiteindelijk kom je verder met je 
onderzoek door erover te praten. Boven
dien is het leuk om te horen wat anderen 
doen. In Engeland en Amerika worden 
meer seminars en workshops georgani
seerd dan in Nederland. Ais je in Amster
dam eens in de week een of andere lezing 
hebt dan is dat mooi. In Duke kon ik per 
week kiezen uit tien voordrachten, georga
niseerd door de verschillende vakgroepen. 
De sprekers kwamen van allerlei universi
teiten: Harvard, MIT, Berkeley etc. In 
Nederland geef je een lezing op het mo
ment dat je iets klaar hebt, je gaat je niet 
blootgeven met werk in uitvoering. In En
geland en Amerika gaat het anders. Ais je 
bijvoorbeeld aan de London School of 
Economics verbonden bent en je hebt wat 
geschreven dan ga je ermee naar Oxford. 
Daar presenteer je het en krijg je vervol
gens de he Ie rata plan over je heen. Dat 
werkt stimulerend, op deze manier kom je 
op weg, je wordt al in een vroeg stadium 
geconfronteerd met de kritiek. Het bevor
dert de produktie en ook wei de kwaliteit 
ervan. De seminars die op Duke gehouden 
werden, werden weinig door studenten be
zocht en het was zelden een student die 
wat presenteerde. Ik dacht dat het daarom 
weI leuk zou zijn om ook zoiets voor stu-
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denten te organiseren. 

Verder heb ik samen met Neil de Marchi 
onderzoek gedaan. Hij heeft me als praat
paal in dienst genomen. Hij was bezig met 
het schrijven van een boek over de momen
ten van inzicht bij Keynes en vroeg mij of 
ik wat boeken van Keynes wilde lezen en 
of ik kritiek wilde leveren op zijn manus
cript. Van het een kwam het ander. Mo
menteel hebben we een project liggen om 
onderzoek te gaan doen naar het begin van 
de macro-econometrie. Daar blijfik in Ne
derland mee bezig evenals met het boek 
over Keynes.' 

Je bent dus afgestapt van het plan om in 
Amerika te gaan promoveren? 
'la, dat is vanwege mijn vriendin. Zij stu
deert medicijnen in Amsterdam en het is 
voor haar veel moeilijker om haar co
schappen in Amerika te gaan lopen dan het 
voor mij is om in Nederland te gaan pro
moveren. Bovendien had ze ook niet zo
vee I zin om naar Amerika te gaan.' 

In welke richting ben je in Amsterdam af
gestudeerd en bl} wie? 
'Ik studeerde af in de vakken macro
economie en methodologie bij Driehuis en 
Klant. Mijn scriptie was een econome
trisch model van de monetaire sector van 
Nederland.' 

Waarom ben je daarna naar Engeland ge
gaan? 
'Ik wilde naar het buitenland om andere 
ervaringen op te doen. In eerste instantie 
dacht ik aan Parijs, dat is een leuke stad 
maar op het gebied van economie was er 
niet zoveel te doen. Al heel snel had ik de 
indruk dat Engeland interessanter was. 
Toen dacht ik aan Cambridge, maar dat 
raadde Driehuis me af. Hij zei : Waarom 
ga je niet naar de London School ofEcono
mics? Ik ben toen voor twee weken naar 
Engeland gegaan en heb daar de universi
teiten en colleges van Cambridge, Oxford 
en Londen bekeken. De London School of 
Economics stak met kop en schouders bo
ven de rest uit, dus daar wilde ik wei naar 
toe.' 

Wat voor verwachtingen had je toen je naar 
de London School of Economics ging? 
'Ik ging er naar toe om een Masters degree 

de colleges macro-economie heb ik geleerd 
over optimal control en hoe je modellen 
met rationale verwachtingen kunt bouwen 
en verder uitwerken. Ik kwam er al snel 
achter dat die modellen gigantisch inge
wikkeld zijn en dat het dus geen eenvoudi
ge opgave is. Het was boven verwachting 
wat ik in Engeland leerde, ik had niet ge
dacht dat ik in ~~n jaar zoveel kon leren. Ik 
wist ook niet dat ik pas zo weinig wist.' 

Wat is precies het verschil tussen een Masters 
degree en een doctoraal tite~ m.a.w. wat heb 
je in dat jaar Londen nog bij moe ten leren? 
'Wat is het verschil tussen economie
onderwijs in Nederland en in het buiten
land? Ik vind het onderwijs in Amsterdam 
heel slecht. Als je als algemeen econoom in 
Amsterdam afstudeerd, is het heel goed 
mogelijk dat je nog maar heel weinig van 
economie afweet en nauwelijks in staat 
bent om artikelen over macro-economie in 
Econometrica of American Economic Re
view te begrijpen. In principe zou je na een 
opleiding in staat moeten zijn om de vakli
teratuur te kunnen lezen maar ik weet dat 
dit niet het geval is. Veel van die artikelen 
zijn volkomen ontoegankelijk. Sommige 
artikelen zijn nog steeds heel erg moeilijk 
voor me maar ik ben in Londen een fIink 
stuk vooruit gekomen. De vakliteratuur is 
vaak heel erg technisch. In Amsterdam 
leer je veel over de inhoudelijke kant van 
theorieen, vee I over beleidsadvisering, 
maar heel weinig of niets over hoe je een 
model ontwikkelt en te weinig over het 
oplossen van een model, zodat je de mo
derne macro-economische literatuur niet 
kunt lezen.' 

Denk je dat een Engelse student dat wei kan, 
als hij is afgestudeerd? 
'Dat denk ik wei, in elk geval beter dan een 
Nederlandse student. Een hoop van de 
dingen die ik in Londen heb geleerd, ont
braken in het onderwijs in Amsterdam. 
Misschien is het vanwege mijn generatie 
maar ik heb in de colleges bijvoorbeeld 
niks over ratione Ie verwachtingsmodellen 
gehad. Dat wordt er in Londen ingeslagen! 
In Londen en Amerika doe je bijna niets 
anders. Als iemand daar een Keynesiaans 
of neoklassiek model presenteert waarin de 
verwachtingen een rol spelen, wordt er ge
zegd: 'Natuurlijk veronderstellen we ratio
nele verwachtingen, want waarom zouden 
we dat niet doen?' In Nederland is dat over 
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het algemeen heel anders. In de Economist 
werd laatst een heel goed boek over ratio
nele verwachtingen besproken, van Fryd
man en Phelps. Dit boek is kritisch over ra
tionele verwachtingen maar probeert er 
weer verder aan te sleutelen. Het boek 
werd in een paar zinnen afgekraakt, het 
werd beschouwd als sophisticated non
sens. Dit is de houding die in Nederland 
sterk leeft en dat is jammer omdat een 
groot gedeelte van de literatuur ermee ge
vuld wordt. In die zin is het nuttig om te 
weten hoe de modellen werken, hoe je er
mee kunt spelen. Verder gelooof ik zelf 
niet dat het nonsens is, ik denk dat het tot 
dieper inzicht leidt. 
In Londen heb ik ook wat met groeimodel
len gedaan, vee I gedegener dan in Amster
dam. Het he Ie onderwijssysteem is anders. 
In Londen krijg je vier vakken: macro
economie, micro-economie, econometrie 
en een keuzevak. Van die vakken krijg je 
drie uur hoorcollege per week. Daarnaast 
krijg je per week ook vier keer een werkcol
lege. Van tevoren moet je daarvoor thuis 
sommetjes maken, modellen uitwerken en 
oplossen. Deze worden in de werkgroep 
besproken, soms moet je op het bord uit
werkingen schrijven of moet je je werk ter 
beoordeling inleveren. Dat werkt heel erg 
stimulerend, al doende leer je. In Amster
dam lees je een boek voor een tentamen 
maar dan lees je op een heel andere manier 
dan dat je probeert het model dat in het 
boek beschreven staat, uit je blote hoofd 
verder uit te werken. J e leest dan aIleen om 
passief te begrijpen wat er staat. Zo mis je 
toch ontzettend vee!.' 

Zijn er nog meer belangTljke verschillen in het 
onderwijs? 
'Ik heb in Londen alleen een Masters ge
daan maar ik heb de indruk dat de eerste 
paar jaar in Engeland niet zo gek vee 1 ver
schill en van Nederland. Pas in het laatste 
jaar, als je voor je Masters degree werkt, 
moet je heel erg hard gaan werken, vee 1 
harder dan in Amsterdam. (Aan de Lon
don School of Economics kun je je Masters 
degree in een jaar hal en, in bijvoorbeeld 
Cambridge doe je hier twee jaar over, 
CvO.) Een ander groot verschil tusen Lon
den en aIle andere universiteiten in Enge
land en zeker in Amsterdam is het interna
tionale karakter. Van de 100 Master stu
denten komen er ongeveer 90 uit het bui
tenland.' 

Nadat je een jaar in Londen hebt gestudeerd 
ben je naar Duke University in Amerika ge
gaan. Waarom Duke? 
'Een reden was dat ik Neil de Marchi ken
de. Die is als professor zowel verbonden 
aan de UvA als aan Duke. De tweede reden 
was dat ik op Duke werd aangenomen en 
een fellowship kreeg. Duke is heel goed 
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voor Bayesiaanse econometrie en daar was 
ik in geinteresseerd. Ik wilde een proef
schrift gaan schrijven ov!,':r~~HlJlfjlling 
prophecies. Het is leuk om te kijken hoe 
mensen hun verwachtingen op een Bayesi
aanse manier vormen, daar is nog maar 
weinig literatuur over, met name omdat 
het vrij moeilijk is. Hier kon ik op Duke 
meer over leren. Ik ben nu wei in staat om 
daar mee door te gaan.' 

Had je het na vier maanden Amerika wei ge
zien of had je nog wellanger willen blijven? 

'Ik was graag langer gebleven. Wat ik voor 
econometrie deed was heelleuk want Bay
esiaanse econometrie is een van de randge
bieden waar momenteel veel beweging in 
zit; de toepassing ervan staat bijna nog in 
de kinderschoenen. John Geweke verricht 
daar momenteel baanbrekend werk mee. 
Geweke stelde voor dat ik door zou gaan op 
wat ik voor zijn collegeblok had gedaan, hij 
wilde dat ik daar mijn proefschrift over 
zou gaan schrijven. Het zou eet'l comb ina
tie moe ten worden van de me thodologie 
van David Hendry (hoogleraar econome
trie, deels verbonden aan Duke, CvO) en 
de Bayesiaanse theorie en dat te koppelen 
aan wat er al door anderen is gedaan. Het is 
heel moeilijk om dat in Nederland voort te 
zetten, ik ben wei van plan er in Nederland 
mee door te gaan maar als je regelmatig bij 
iemand naar binnen kunt stappen gaat dat 
veel gemakkelijker. Wat dat betreft is het 
jammer dat ik niet gebleven ben.' 

Wat is het verschil tussen de opbouw van de 
studie economie in Nederland en in Londen 
en Amerika? 
'De opbouw in Nederland is slecht, Be-

INTERVIEW 
drijfseconomie en algemene economie zit
ten samen in een faculteit en econometrie 
staat daar los van. In het buitenland, in En
geland en Amerika is er een splitsing tus
sen algemene economie en business
schools. De laatsten bekijk je met een lich
te minachting omdat het geen wetenschap 
betreft. Ik had het idee dat ik in het eerste 
jaar van mijn studie mijn tijd zat te ver
pesten door die bedrijfseconomie te vol
gen. Als je in Engeland algemene econo
mie doet, krijg je daar wat econometrie bi). 
In Nederland kun je hooguit een keuzevak 
econometrie doen, dat heb ik dan ook ge
daan maar dat is nog niet zoveel. Ik denk 
dat het eigenlijk verplicht zou moeten zijn 
om econometrie te kiezen om een goed al
gemeen econoom te zijn. Ik zie dit gebrek 
als een nadeel van het Nederlandse 
systeem maar dat kan voor een ander juist 
een voordeel zijn.' 

Kun je iets noemen waar je heimwee naar 
denkt te kTljgen of wat je nu al mist? 
'Van de London School of Economics zal 
ik de academische boekhandel en de biblio
theek missen. Bovendien de computerfaci
liteiten. Verder een paar mensen in Lon
den waar ik goed mee kon praten. Wat me 
in Londen en Amerika erg aantrok was de 
competetieve ins telling van de studenten. 
Niet tegen elkaar willen concurreren maar 
zelf wei flink vooruit willen gaan. Dat is 
leuk als je zelf ook een vakidioot bent. In 
Nederland is economie vooral een beleids
wetenschap en het moet nuttig zijn. In En
geland en Amerika neigt het meer naar 10-
gica, het is daar pure wetenschap. Je merkt 
heel sterk dat de jongeren daar de richting 
op gaan van fundamenteel onderzoek en 
dat ze zeggen: Eigenlijk weten we niks. 

Waar had je heimwee naar toen je in Enge
land en AmeTl'ka zat? 
Naar marsepein. Verder naar Amsterdam. 
Eigenlijk ben ik niet zo heimwee-achtig, 
soms had ik wei de behoefte aan dat be
schermde wereldje dat ik had achtergela
ten maar daar wilde ik doorheen. Soms was 
dat wei moeilijk, in Durham ging dat wat 
gemakkelijker dan in Londen.' 

Wat ben je van plan om nu in Nederland te 
gaan doen? 
'Ik ben druk aan het solliciteren. Vanuit 
Amerika heb ik wat mensen geschreven, 
verbonden aan universiteiten en verder 
heb ik de afdeling Wetenschap en econo
metrie van DNB benaderd.' 

vervolg q:J pagina 9 
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INTERVIEW 

Onderzoek doen in de 
Derde Wereld 
Goed zwemmen leer je pas als je in het water gesprongen bent, en ook ont
wikkelingseconomie leer je het beste in de praktijk. 
Daarom geeft de vakgroep Agrarische en Ontwikkelingseconomie studenten 
de mogelijkheid om onderzoek te do en in de Derde Wereld. Op dit moment 
kunnen studenten ingeschakeld worden bij een onderzoeksproject in Benin, 
of kunnen zij meegaan met een studiereis naar Nicaragua. 

Benin Een uitkomst van het onderzoek zou bij
voorbeeld kunnen zijn dat boeren een gro
ter percentage van de consumentenprijs 
naar zich toe kunnen trekken door afzet
cooperaties te organiseren." 

den? 
"Dat weet ik nog niet. Het feit dat je met 
beleidsrelevant onderzoek bezig bent, en
dat is dit onderzoek, moet je reden geven 
om een goed product afte leveren. Bedenk 

Benin is een van de zogenaamd minst
ontwikkelde landen. Het ligt aan de Afri
kaanse westkunst tussen Togo en Nigeria. 
Sinds 1983 bestaat er een samenwerkings
verb and tussen de "Universite Nationale 
Benin" (UNB) enerzijds en de universitei
ten van Amsterdam, Wageningen en 
Utrecht andcrzijds. In het kader van dit 
project heeft de vakgroep Agrarische en 
Ontwikkelingseconomie twee docenten 
naar Benin uitgezonden. Deze docenten 
werken samen met de vakgroep "Econo
mie Rurale" van de UNB en houden zich 
voornamelijk bezig met het geven van on
derwijs aan Beninese studenten. Naast de
ze onderwijstaak doen zij ook onderzoek in 
Benin en met name dat laatste is interes
sant voor de Amsterdamse vakgroep en 
studenten. Wij stelden de heer Klaasse 
Bos, die vanuit de vakgroep betrokken is 
bij het project, enige vragen hierover. 
Waarnaar wordt onderzoek gedaan in Be
nin? 

onderzoek naar de onder/inge re/aties tussen gewaskeuze, 
afzetmoge/ijkheden, prijsverhoudingen en inputverbruik 

"Het meest uitgebreide onderzoek wordt 
op landbouwbedrijfsniveau gedaan. Er is 
een team van enqueteurs aangesteld dat in 
drie dorpen in de achtergebleven provincie 
"Mono" een langdurig onderzoek doet 
naar de structuur en exploitatie van het 
landbouwbedrijf. De provincie ligt in het 
zuiden van Benin, waar het klimaat het 
toelaat verschillende gewassen te verbou
wen. De vakgroep "Economie Rurale" 
doet onderzoek naar de onderlinge relaties 
die er bestaan tussen gewaskeuze, afzetmo
gelijkheden, prijsverhoudingen en input
verbruik (inclusief arbeid). Hierover is nog 
erg weinig bekend. Daarnaast doet men 
onderzoek op meso-niveau. Men probeert 
::en beeld te krijgen van de markt waarop 
de boer produceert, voor wie hij produ
ceert. Uit andere onderzoeken is gebleken 
dat de boer vaak maar 50 % krijgt van wat 
de consument uiteindelijk betaalt. Land
bouwonderzoek en -voorlichting hebben 
zich tot nu toe geconcentreerd op het ver
grot en van de productie. Het onderzoek 
dat nu in Benin gedaan wordt, bestudeert 
de structuur van de markten? het gedrag 
van marktpartijen en de marktresultaten. 
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Denkt u dat er ook wat gedaan gaat worden 
met de uitkomsten van het onderzoek? 
"Zeker. Men heeft gepland om op basis 
van de eerste uitkomsten enige korte re
searchmemoranda te schrijven. Deze kun
nen dan samen met de door de studenten 
geschreven scripties als uitganspunt die
nen voor een seminar dat het onder
zoeksteam wi! organiseren. Men wi! daar 
ook buitenstaanders, bijvoorbeeld ambte
naren die verantwoordelijk zijn voor rurale 
ontwikkeling of onderzoekers die werk
zaam zijn bij andere researchinstellingen, 
voor uitnodigen." 
Zal die interesse zich beperken tot de weten
schappelijke were/d of zullen ook overheids
instanties hun be/eid er door /aten beinv/oe-

A. Klaasse Bos 

weI, dit onderzoek wordt vanuit de univer
siteit gedaan en dus zijn de uitkomsten er
van in eerste plaats bedoeld om het onder
wijs te ondersteunen. Dat gebeurt zeker. 
Zo worden bijvoorbeeld de uitkomsten, 
zoals vermeld in scripties die over het on
derzoek geschreven zijn, gebruikt in het 
onderwijs, hetgeen uniek is. Dat is natuur
lijk een goede ontwikkeling, dat de stud en
ten kennis kunnen nemen van en meedoen 
aan het onderzoek dat in hun eigen land 
verricht wordt." 

Een stage in Benin 
Het project geeft ook de moge/ijkheid aan stu
denten van de U. v.A. om stage te /open in 
Benin. Hoevee/ studenten kunnen meedoen 
aan dit project? 
"Dat is voornamelijk afhankelijk van de 
begeleiding die ze kunnen krijgen. Ooze 
mensen in Benin kunnen per jaar 2 ~ 3 stu
denten begeleiden. Maar als een docent 
van een andere vakgroep bereid is om zich 
in het project te storten, dan kan dat uitge
breid worden. Wij hebben namelijk bin· 
nen onze projectbegroting enige ruimte 
om docenten voor korte tijd naar Benin te 
laten gaan. Ook zij kunnen dan studenten 
begeleiden. Studenten die naar Benin wil
len kunnen aldus de benodigde begelei
ding bij andere vakgroepen proberen los te 
krijgen." 
Heeft u hierover a/ met andere docenten 
gesproken, zijn zlj bereid om in dit project te 
stappen? 
"Ja, er zijn zeker mogelijkheden. Het initi
atief zal echter van de studenten moe ten 
komen." 
Is er ook een financiii/e tegemoetkoming voor 
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studenten die naar Benin gaan? 
"Ja, ten eerste geven onze collega's in Be
nin enige praktiscJl~ en financiele hulp ter 
plekke. Ten tweede draagt de faculteit 
f 1680,- bij voor de reis, mits de scriptie
opzet is goedgekeurd door de Werkgroep 
Studentenreizen Ontwikkelingslanden, 
hetgeen over het algemeen weI gebeurt. 
Bovendien kun je het geld en de tijd die je 
er in steekt zien als een goede investering, 
want de praktijk leert dat studenten die 
veldonderzoek hebben gedaan vee1 sneller 
een baan krijgen bij allerlei internationale 
organisaties voor ontwikkelingssamenwer
king." 

Studenten die geinteresseerd zijn kunnen 
contact opnemen met: 
A. Klaasse Bos 
kamer 2397 
tel. 5254114 

Nicaragua 
In 1986 ging een groep van 10 studenten 
voor drie maanden naaar Nicaragua in het 
kader van een samenwerkingsovereen
komst tussen de V .v .A. en de Vniversiteit 
van Managua. De reis was een initiatief 
van Oscar Catalan, met wie we over de er
varingen daar hebben gesproken. Dit jaar 
zullen weer vijf studenten in dit kader naar 
Nicaragua gaan. 
Wat wordt er van studenten verwacht vanaf 
het moment dat ze uit het vliegtuig stappen? 
"Eerst wordt in Managua op de economi
sche faculteit je onderzoeksvoorstel 
besproken. J e gaat daar vast een beetje ken
nis maken met de mensen en het onder
werp. Na een tijdje, een week of minder, 
ga je de regio en haar instanties verkennen, 
cijfers bekijken en interviews houden. Af
hankelijk van je onderwerp ga je dan ver
der. Een paar studenten hebben bijvoor
beeld de efficientie van de staats sector on
derzocht. Dat is een zeer algemeen onder
werp, vooral als je het vanafhet bedrijfsni
veau bekijkt. Je moet algemene kennis heb
ben van wat de staatssector is en zijn 

Hugo Keuzekamp 

Waar geef je de voorkeur aan, mel promove
ren d. m. v. een aio-plaats of er wat langer 
over doen met meer salaris? 
'Dat hangt nog van de sollicitatiegesprek
ken af. DNB staat bekend om zijn gunstige 
arbeidsvoorwaarden maar daar staat tegen
over dat een aio-plaats bij leuke mensen, 
waarbij je je eigen onderzoek kan doen ook 
aantrekkelijk is. Je kunt het lage salaris dat 
je krijgt dan beschouwen als geld dat je 
krijgt voor het uitoefenen van je hobby. 
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INTERVIEW 

De motivatie van de studenten staat in geen verhouding-totTife 
10 puntjes die ze ervoor krijgen 

doelstellingen kennen om een evaluatie te 
kunnen maken. Die algemene informatie 
krijg je al in Amsterdam. Je moet weten 
dat de staatssector concreet betekent voor 
andere sectoren in de regio. Na het duide
lijk karakteriseren van de staatssector moet 
je een se1ectie maken van een paar bedrij
yen. Bij dit onderzoek vie 1 helaas een heel 
interessant bedrijf, dat met Nederlandse 
ontwikkelingshulp werkt, om veiligheids
redenen af. Dat zijn omstandigheden waar 
je in Nicaragua rekening mee moet hou
den. 
Een van de problemen was dat onze stu
denten niet geequipeerd zijn om veldon
derzoek te doen. Dat is in Nicaragua weI 
nodig. J e moet vaak zelf je bronnen schep
pen." 
Worden de resultaten van de onderzoeken 
oak in Nicaragua zelj gebruikt? 
"Wij hebben niet veel ambities. We laten 

O. Catalan Aravena 

Op zich is het aio-systeem heel erg goed. 
De meeste buitenlandse universiteiten 
zouden er jaloers op zijn. Als PhD-student 
moet je je eigen promotie beta len, je be
taalt gewoon collegegeld. behalve als je ge
luk hebt een Fulbright-beurs te krijgen of 
door de universiteit gesponsored te wor
den.' 
Dus het nederlandse systeem kent oak nag een 
positieve kant, de aio's? 
'Ja, maar een hoop mensen hier vinden dat 
juist weer een rotsysteem. Ikzelf vind het 
voor oude stijlstudenten zeker niet ideaal 
maar voor nieuwe stijlstudenten weI. Ik 
ben een oude stijlstudent en ik wil best een 
aio-plaats. Je kunt aan je eigen onderzoek 

het daar als materiaal. Ja, wat kun je doen 
met de resultaten van een Nederlandse 
scriptie? Verspreiden als er belangstelling 
voor is. Ze zijn weI erg gevoelig voor kri
tiek en ze staan er echt open voor. Tot vo
rig jaar waren de onderzoekslijnen nog erg 
algemeen. Ze zijn nu verder. Er zijn nu 
drie grote onderzoeksprojecten: rurale 
werkgelegenheid; ontwikke1ing in de vee
teelt; economische efficientie in staatsbe
drijven, privebedrijven en coBperatieve 
bedrijven. Voor 1988 zijn er dus meer mo
gelijkheden om aan te sluiten bij bestaand 
onderzoek. " 
Komt de ontwikkeling van de deelnemende 
studenten dan op de eerste plaats? 
"Ja, en van de docenten. Het is een zeer in
teressante ervaring. De motivatie van de 
studenten staat in geen verhouding tot die 
tien puntjes die de honorering zijn van 
zo'n activiteit. Het enthousiasme is groot. 
Voor tien punten moet je een taalleren en 
je moet iets leren in het algemeen over een 
land om daar concreet iets te kunnen doen. 
Het is echt heel interessant om zo een ont
wikkelingsland te leren kennen. Je kunt 
ontwikke1ingseconomie natuurlijk ook uit 
de boeken leren. Je kunt ook leren zwem
men uit de boeken. Maar goed zwemmen 
leer je pas als je in het water gesprongen 
bent." 

Studenten die geinteresseerd zijn kunnen 
contact opnemen met: 
O. Catalan Aravena 
kamer 2393 
tel. 5254118 

• Mark van der Veen 
Teun Bakels 

werken met een he Ie hoop vrijheid.' 

.Carine van Oosteren 
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Frisse zaken-' 
Na 'Het ga~t ~itstekend',(1984) en 'Failliet op krediet' (1985) verscheen in ok
tober 1987 Frlsse zake~ van P. Lake~an. 'Failliet op krediet' schreefhij 
samen met de voormabg NRC-redactrlce Pauline van der Ven. Ais voorzit
ter .van de Stichting Onderzoek Bedrijfs Informatie (SOBI) is Lakeman altijd 
op.~acht naar onre~h~atighe~en die zich volgens hem afspelen in het be
dn,fsleven, al o~ n:et .ID comb~atie me!. de overheid. Ais een luis in de pels 
trekt La~eman ID Fnsse zaken ten strl,de tegen enkele bedrijven, zoals 
Hollandla Kloos b.v. en Fokker. Ook de ministeries van Economische Zaken 
en Financien moe ten het ontgelden. 

Na een inleiding betreffende het grote gat 
in de Wet op de Vennootschapsbelasting 
(1969), als gevolg van de deelnemings
vrijstelling (behaalde winsten van buiten
landse vestigingen worden slechts in het 
buitenland belast en vervolgens in Neder
land niet meer, terwijl verliezen op buiten
landse investeringen wei fiscaal aftrekbaar 
zijn in Nederland) gaat Lakeman richting 
hoofdzaak van het boek. 

Lubbers 
Lubbers komt er slecht vanaf, dat kan zon
der meer worden gesteld. Eigenlijk geldt 
dat voor ieder persoon, wiens of wier naam 
in 'Frisse zaken' wordt vermeld. Lakeman 
twijfelt ernstig aan de integriteit van Lub
bers. Dit voornamelijk door zijn dubbelrol 
als mede-eigenaar van Hollandia Kloos 
b.v. en als minister van E.Z., later als 
minister-president. Ais minister van E.Z. 
zou Lubbers doelbewust hebben toege
werkt naar het faillissement van N eder
horst Staal, een van de concurrenten van 
Hollandia, met een grote portefeuille van 
overheidsopdrachten. De sterkste troef die 
Lakeman in handen he eft om zijn gelijk te 
bewijzen is de chronologische volgorde der 
gebeurtenissen. Dat is overigens vaak het 
geval bij Lakeman's bewijsvoering. In de 
zaak Nederhorst wordt op 1 november 
1976 faillissement aangevraagd voor de 
Verenigde Bedrijven Nederhorst. In de 
maand daarvoor is dan al Mercon b.v. op
gericht door de Staat, De Groot Zwijn
drecht en Hollandia. Mercon b.v. legt 
goedkoop beslag op de act iva van Neder
horst Staal. De bouwpoot van Nederhorst 
is dan al een jaar in handen van de OGEM 
en de Staat. De steun die Nederhorst daar
voor had ontvangen zou slechts zand in de 
ogen van aile buitenstaanders zijn gweest, 
omdat deze door zekerheidsstelling van de 
banken toch direct zou doorvloeien naar 
die banken, zodat Nederhorst er weinig 
aan had en geen investeringen kon doen. 
Ais minister-president zou Lubbers Hol
landia Kloos b.v. hebben gered van een ze
kere ondergang na een mislukt project in 
Koeweit. In deze zaak zou misbruik zijn 
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gemaakt van AA-kredieten van de NIB en 
NCM-verzekeringen. Joekes (VVD) en 
Kombrink (PvdA) krijgen, samen met Ru
ding, in deze zaak ook een veeg uit de pan. 
Joekes en Kombrink moesten het beleid 
van Ruding toetsen, omdat de verdenking 
was gerezen dat de kredieten onrechtmatig 
waren toegekend en dat er niet aan de po
lisvoorwaarden van de NCM was voldaan, 
zodat de uitkeringen onrechtmatig zouden 
zijn. De genoemde toetsing zou in tegen
stelling tot de voorschriften onder grote 
geheimhouding hebben plaatsgevonden en 
niet hebben opgeleverd wat het volgens 
Lakeman had moeten opleveren. 
Een vergelijkbaar schandaal beschrijft La
keman in het hoofdstuk over Boskalis in 
Argentinie. 

Commissarissen 
De al vaker besproken rol van commissa
rissen komt ook in 'Frisse zaken' weer aan 
het bod. In het relatief kleine wereldje is 
vermenging van belangen natuurlijk niet 
ondenkbaar. H. Langman komt aan de or
de bij de bespreking van Fokk'er waar hij 
commissaris is, terwijl hij evneens lid is 
van de Raad van Bestuur van de ABN. Dr. 
H.G. Advokaat, lid van de Raad van 
Bestuur van de AMRO-bank en vice
voorzitter van de NCM, krijgt van Lake
man een bedenkelijke rol toebedeeld in het 
Boskalis-schandaal. Mr. O. V ogelenzang 
komt twee keer an het bod. De eerste keer 
bij Nederhorst, waar hij als president
commissaris aan verbonden was in 1976 en 
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de tweede keer wanneer Lakeman de AM
RO en de ABP-affaire bespreekt. In deze 
laatste zaak zou hij als lid van de beleg
gingsraad van de ABP de AMRO-bank 
hebben verrijkt, waar hij president
directeur was. Dit zou ten koste zijn ge
gaan van het ABP. 

Korthals Altes en de zwart geld-affaire bij 
Siavenburg's Bank gaan bij Lakeman ook 
hand in hand. Korthals Altes was inder
daad de advocaat van de broeders Slaven
burg, tot hij werd benoemd tot minister 
van Justitie. Hij zou als minister hebben 
getracht het O.M. af te remmen en een 
voorstel tot afslanking van het onderzoek 
hebben geponeerd bij o.a. Lubbers en Ru
ding. In beide gevallen ving hij bot. Dat 
het met een sisser is afgelopen komt door 
de slechte (in juridische zin) vraagstelling 
van de kamerleden Kosto (PvdA) en Bec
kers (PPR). 

Of de beschuldigingen van Lakeman te
rccht of onterecht zijn is natuurlijk van 
groot belang. Een nadeel is dat zijn bewijs
voering vaak is gestoeld op chronologische 
volgorde der gebeurtenissen. De ene keer 
(Hollandia Kloos in Koeweit) komt dit be
wijs, mede dankzij aanvullingen, sterker 
over dan de andere keer (Fokker). De 150 
bladzijden 'list en bedrog' zijn in ieder ge
val wei de moeite van het lezen waard en 
zijn daarenboven ook leerzaam. Veel van 
de terminologie en wetgeving wordt uitge
legd. Het probleem van 'zachte' bewijs
voering is echter dat voor- en tegenstan
ders van de hoofdpersonen uit het boek 
geen harde argumenten in handen krijgen 
om schuld of onschuld te bewijzen. Zo 
loopt Lakeman volgens mij wei het risico 
dat hij voor zijn eigen achterban gaat 
schrijven en door de rest minder serieus 
wordt genomen. 

Frisse Zaken 
P. Lakeman 
Uitgeverij Balans, 1987 
f 22,50 

.Nicolaas Heij. 
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Bet zelfvertrouwen van de 
politieke econolDen 
Het economisch beleid van de jaren '80 wordt gekenmerkt door bezuinigin
gen en deregulering, bezinning op het belastingstelsel en de taak en omvang 
van de overheid. Is de samenleving stuurbaar of zelfs maakbaar? Heeft de 
overheid een taak bij het streven naar bijvoorbeeld volledige werkgelegen
heid en prijsstabiliteit en zo ja, welke is dat dan? Hoe komen beslissingen tot 
stand en welke invloed hebben ambtenaren en pressiegroepen daar op? 
Bestaat er zoiets als het algemeen belang, is dat een optelsom van individu
ele voorkeuren? Hoe komen preferenties van kiezers tot stand? Belangrijke 
vragen waar politieke economen zich mee bezighouden. Maar niet aileen 
zij. 'Politieke economie is terechtgekomen in leerboeken en stukken in de 
krant.' We hebben te maken met een 'gezonken cultuurgoed van 
academisch-intellectuele makelij'. Het boek 'Politieke economie' onder re
dactie van Jos de Beus en Flip Vuijsje is de weerslag van een poging het zin
ken van de politieke economie naar een groter publiek te bevorderen. 

Het boek bevat tien portretten en inter
views met vooraanstaande beoefenaren van 
politieke economie die eerder in het week
blad Intermediair verschenen. De port ret
ten worden voorafgegaan door een inlei
ding over politieke economie. Het blijkt 
een bijzonder breed vakgebied te zijn. Er 
zijn maar liefst zeven benaderingen te ge
yen van de hedendaagse, nieuwe politi eke 
economie. Het boek richt zich voorname
lijk op de economische theorie van de col
lectieve keuze, of 'public choice', de harde 
kern van de nieuwe politieke economie. In 
deze benadering staat onderzoek naar me
chanismen als de democratie en bureaucra
tie centraal. 

Aartsvaders 
Een van de aartsvaders van public choice is 
Bruno Frey, een bijzonder produktief 
Zwitsers econoom. Hij bestudeert de acti
viteiten van politici, ambtenaren, kiezers, 
pressiegroepen en politieke partijen buiten 
de markt om. Frey stelt dat het beleid van 
de overheid door het eigenbelang van poli
tici en ambtenaren bepaald wordt. De be
langen en voorkeuren van de kiezers (con
sumenten en belastingbetalers) komen niet 
voldoende tot uitdrukking in het beleid. 
De hoge belastingen en de enorme regule
ring zijh hier de weerslag van. In het inter
view zegt Frey: 'De vooruitzichten zijn 
niet zo best. Je kunt je nauwelijks voorstel
len hoe deze twee processen tot staan ge
bracht zouden kunnen worden. Ambtena
ren en andere groepen die belang hebben 
bij hoge belastingen en veel voorschriften, 
vormen bijvoorbeeld in de Bondsrepubliek 
al een meerderheid in het parlement.' De 
interviewer brengt daar tegen in dat That
cher, Reagan, Kohl en Lubbers toch alle
maal de rol van de overheid willen terug
dringen. Frey: 'Wei, ze hebben niet veel 
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succes, zelfs Thatcher niet. Volgens mij 
zijn de belastingen onder haar niet echt 
omlaaggegaan en is ze ook niet in staat ge
weest het aantal ambtenaren te reduceren. 
Er is op dit punt eigenlijk geen verschil 
tussen rechts en links. De ontwikkeling 
wordt niet gekeerd.' 
Mancur Olson (Amerikaans econoom) 
geeft in zijn boek 'The logic of collective 
action' aan waarom bepaalde groepen niet 
georganiseerd zijn terwijl ze wei gemeen
schappelijke belangen hebben, bijvoor
beeld consumenten, belastingbetalers en 
werklozen. Grote groepen laten zich moei
lijk effectief organiseren omdat de moge
lijkheid van 'strategisch gedrag' bestaat. 
Individuen zullen geneigd zijn niet mee te 
doen omdat hun individuele bijdrage wei
nig invloed heeft. Zonder het individu kan 
de organisatie en het collectieve goed ook 
tot stand komen en kan hij daar ook voor
deel van genieten. Voor kleine groepen ligt 
dat anders, die organiseren zich sneller 
omdat er communicatie mogelijk is en het 
individu zijn eigen deelname als wezenlijk 
voor het verwerkelijken van het belang er
vaart. Een van de punten van kritiek op 01-
sons groepentheorie is dat hij niet kan ver
klaren waarom kiezers de moeite nemen 
om naar de stembus te gaan. Hun indivi
duele invloed is immers verwaarloosbaar 
klein en er staat geen individuele bate te
genover het offer van de gang naar de stem
bus. Elster, een van de geportretteerde au
teurs, deelt die kritiek: 'Zolang die public 
choice mens en niet kunnen uitvogelen 
waarom mensen de moeite nemen om te 
gaan stemmen, moe ten ze niet zo hoog op
geven over wat ze doen.' 
Rationele keuze 
Jon Elster (Noors filosoof) houdt zich on
der andere bezig met ratione le
keuzetheorie. Elsters werk is verre van een-

voudig, reden waarom zijn profiel ook niet 
gemakkelijk is. Hij vraagt zich af of de 'ra
tionele' keuzes van individuen niet geba
seerd zijn op vooroordelen of op voorkeu
ren die het individu achter zijn rug om op
gedrongen heeft gekregen. Een voorbeeld 
is 'wishful thinking': doordat iets wense
lijk is, wordt het gemakkelijker als 
bestaand of te verwezenlijken gezien. In 
het interview zegt Elster: 'Mensen passen 
bijvoorbeeld hun voorkeuren aan aan wat 
ze denken te kunnen krijgen, met andere 
woorden, ze worden beperkt door de mo
gelijkheden die ze zien. 
In het werk van Amartya Sen 
(Brits/Indiaas econoom) komt de vraag aan 
de orde hoe individuele voorkeuren geag
gregeerd moeten worden. In het profiel 
worden de bevindingen van Sen helder uit
eengezet. Lof komt ook de duidelijke be
schrijving yap. de rechtvaardigheidstheorie 
van John Rawls (Amerikaans filosoof) toe. 
Het oorspronkelijke werk van zowel Sen 
als Rawls is weinig toegankelijk voor de 
leek maar de profielen zijn heel goed te vol
gen. Dit geldt niet voor het port ret van 
Wildavsky (Amerikaans politicoloog). Hij 
mag dan een kunstenaar zijn en de lezer in 
verbijstering achterlaten, wat zijn werk nu 
eigenlijk precies inhoudt wordt niet duide
lijk. Wei duidelijk zijn in het interview 
zijn ideeen over de bodem in het socia Ie 
stelsel. 'Met hoge minima hebben we twee 
problemen. Het eerste is dat ze een aanspo
ring zijn om niet te werken. Ik weet dat ze 
in Europa dit probleem bagatelliseren, 
maar alle gegevens tonen het aan. ( ... ) 
En dan is er het fameuze notch-effect. De
genen die net een schijf hoger zitten in in
komen dan wat jij aan uitkering krijgt, 
hebben niet echt hetzelfde profijt dat jij 
hebt. Ais je negentig procent krijgt zonder 
iets te hoeven doen, is degene met honderd 
procent eigenlijk slechter af.' 

J ames Buchanan, Amerikaans econoom en 
winnaar van de Nobelprijs voor economie 
in 1986, vindt dat 'de verzorgingsstaat te 
ver is doorgeschoten'. Hij is voorstander 
van een grondwettelijke bepaling die be
grotingstekorten verbiedt. 'Het binden 
van je eigen handen is niet zo vreemd als 
op het eerste gezicht lijkt. We doen dat tot 
op zekere hoogte allemaal. Wie op dieet 
gaat ofbesluit op te houden met roken, zal 
soms opzettelijk bepaalde barrieres opwer
pen tegen de verleiding die steeds op de 
loer ligt. En politici moeten inzien dat ze 
alleen dan weerstand kunnen bieden aan 
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de druk die allerlei belangengroepen uitoe
fenen om de collectieve uitgaven op te voe
ren, als ze zich kunnen beroepen op een 
wetsartikel dat dat verbiedt.' 

Verzorgingsstaat 
Lester Thurow, Amerikaans econoom, 
ziet het probleem anders. 'In sommige lan
den, zoals Zweden, is het niet erg moeilijk 
om aan te geven hoe op de verzorgingsstaat 
kan worden bezuinigd. Maar het echte 
probleem is dat die op de verkeerde manier 
gefinancierd wordt. In Europa, en in min
dere mate in de V.S., worden investerin
gen in kapitaalgoederen fiscaal erg aantrek
kelijk gemaakt, terwijl er tegelijkertijd 
enorme sociale premies worden geheven 
om de verzorgingsstaat te financieren. Dus 
je verhoogt de prijs van arbeid en verlaagt 
die van kapitaalgoederen, en dan vraagt 
men zich nog af waarom niemand mensen 
in dienst wil nemen. Als ik een Europese 
minister-president was zou ik onmiddellijk 
de sociale premies tot nul terugbrengen, en 
dat compenseren met een hogere btw.' Wi
lensky, Amerikaans socioloog, zegt het vol-

gende over de verzorgingsstaat. 'AIle be
wijzen suggereren dat veel van de pro
gramma'shelemaal geen rem zijn op de 
economische groei, maar integendeel op 
lange termijn bijdragen aan de produktivi
teit. Onberedeneerde bezuinigingen op so
cia Ie uitgaven, en het verwaarlozen van in
vesteringen in mensen, gaan op den duur 
ten koste van zowel economische efficien
cy als sociale gelijkheid.' 
Politiek economen Hjden niet aan een ge
brek aan zelfvertrouwen. Het yak wint aan 
belangstelling, niet in het minst door de 
problemen die Westerse democratieen 
hebben met de gevolgen van de omvang en 
de rol van de overheid, aan het licht geko
men beleidsfouten en te simpele veron
derstellingen over algemeen belang, sa
menhang van beleid en effecten van inter
ventie. De politieke economen gaan onver
minderd verder met het blootleggen van de 
onderlinge afhankelijkheid van politiek en 
economie. 
Dit boek slaagt voor het grootste dee 1 in de 
opzet de politieke economie voor een gro
ter publiek toegankelijk te maken. In de in-

Klant en de fJlosofie van 
de econolDie 
Klant behandelt in zi;n boek eerst de historische ontwikkeling van de econo
mie en beschri;ft vervolgens de economie als wetenschap, de economie als 
f'Ilosofie en de economie a1s kunst. 

Hij laat de ontwikkeling beginnen bij de 
Grieken, zo'n 2500 jaar gel eden, waar het 
bestuderen van de huishouding al werd on
derwezen. Het begrip staatshuishoudkun
de bleefbestaan tot begin twintigste eeuw, 
waarna het gesplitst werd in economie en 
bedrijfseconomie. Pogingen tot theoreti
sche en empirische bewijsvoering leidden 
tot verwetenschappelijking van de econo
mie, waardoor het vakgebied breder werd. 
De huidige economische wetenschap is 
zeer pluriform: zij omvat theoretische, 
historisch georienteerde en toegepaste eco
nomie. 
De economie als wetenschap onderscheidt 
zich volgens Klant van de natuurweten
schappen. In de economie wordt gewerkt 
met stabiele relaties terwijl in de natuur
wetenschappen gewerkt wordt met 
constante relaties. Hierdoor ontstaat een 
verschil in nauwkeurigheid. De voorspel
lingen die met behulp van een econome
trisch model gemaakt kunnen worden, zijn 
voorzien van een specifieke ceteris-paribus 
c1ausule, waardoor deze voorspellingen 
mede afhangen van de subjectieve ver
wachtingen van de onderzoeker. Economie 
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is daardoor minder objectief dan de na
tuurwetenschappen. Het is mogelijk een 
theorie te beoordelen door na te gaan of de 
voorspellingen uitkomen. Hoe nauwkeuri
ger dit kan worden nagegaan, hoe betrouw
baarder de toets en hoe wetenschappeHjker 
het resultaat. Volgens Klant zijn aIle toet
singen in feite dubieus aangezien hypothe
sen niet afzonderlijk getoest kunnen wor
den, er zijn altijd meerdere invloeden die 
zich doen gelden. 
Klant stelt dat in de economie meer ge
toetst wordt dan in de filosofie en dat er 
meer gefilosofeerd wordt dan in de natuur
kunde. Economische theorieen hebben het 
karakter van grondtheorieen, die verschil
lende interpretaties mogelijk maken. De 
grondtheorieen zijn niet falsifieerbaar 
maar de specifieke modellen weI. 
De ontwikkeling van de wetenschap is me
de afhankelijk van de mate van weerleg
baarheid van de hypothesen. Als een theo
rie een afwijking van de werkelijkheid ver
toont, worden er meestal meerdere hypo
thesen aangepast, hierdoor is van een 
rechtlijnige ontwikkeling geen sprake. De 
ontwikkeling van de wetenschap wordt 
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leiding echter wordt een grote hoeveelheid 
begrippen, stromingen en ontwikkelingen 
geintroduceerd waardoor het gevaar ont
staat dat de leek door de bomen het bos 
niet meer ziet. De interviews zi;n zonder 
uitzondering helder en interessant. Aan 
het eind van het boek worden de auteurs 
nog eens op een rijtje gezet en vergeleken. 
Oit overzicht is een stuk duidelijker dan de 
inleiding. Het is misschien aan te bevelen 
ook de inleiding na de portretten pas te le
zen. Na lezing van dit boek ben ik geneigd 
me aan te sluiten bij een van de typeringen 
van politieke economie uit de inleiding, 
namelijk dat aIle economie politieke econo
mie is. 

Politieke economie 

• Esther Bijlo 

Jos de Beus en Flip Vuijsje (red.) 
Het Spectrum 1987 
ISBN 90 274 1789 X 
f 49,50 

beinvloed door omgevingsfactoren, die zo
weI wetenschappelijk als nietwetenschap
pelijk kunnen zijn. Bovendien speelt bij 
speelt bij economie een rol dat cultuur en 
natuur nauw met elkaar verbonden zijn. 
Het onderdeel economie als kunst is het 
minst geslaagd. Klant beschouwt econo
mie als kunst om de volgende drie rede
nen. Ten eerste omdat het een vorm van 
geschiedschrijving is, ten tweede door de 
keuze voor een relevant model en ten derde 
door het voorspellen op basis van het geko
zen model. Of economie hierdoor tot kunst 
wordt, laat ik graag aan de lezer over. 
Met dit boekje plaatst Klant economie in 
een breed perspectief. De woordkeus is 
soms wat moeilijk maar over het algemeen 
is de schrijfstijl heel helder. Hierdoor 
slaagt Klant erin het onderwerp toeganke
lijk te maken voor zowel gei'nteresserde 
niet-economen als geinteresseerde vakge-
noten en studenten. • 

Carine van Oosteren 

Filosofie van de economische wetenschap
pen 
Prof. Dr. J.J. Klant 
Serie Wetenschapsfilosofie 
Martinus Nijhoff 
87 pagina's 
f 19,50 
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Wapens en Welzijn 

In 1987 verscheen het boek Wapens en Welzijn, geschreven door Jan Tinber
gen en Dietrich Fischer. In het boek proberen de schrijvers verbanden te 
leggen tussen veiligheidsbeleid en sociaal-economisch beleid. 

De centrale gedachte in het boek is dat een 
Derde Wereldoorlog het welzijn van de 
mensheid zodanig zal be"invloeden, dat bij 
het vaststellen van (economisch) beleid 
met het voorkomen er van rekening moet 
worden gehouden. Het doe I van het boek 
is om een structuur te schetsen die leidt tot 
een optimaal welzijn en die bovendien vei
ligheid garandeert, een zogenoemd opti
maal welzijn-in-veiligheid. 
Binnen deze structuur hebben de schrij
vers een belangrijke plaats ingeruimd voor 
een mondiale autoriteit, zoals de Verenig
de Naties (VN). Deze autoriteit zou moe
ten beslissen over de vraagstukken en pro
blemen die het welzijn van (een groot deel 
van) de wereldbevolking be"invloeden, bij
voorbeeld bewapening en milieuverontrei
niging. Op dit moment kunnen de VN 
echter door hun gebrek aan macht bijna 
nergens over beslissen, laat staan dat de su
permogendheden zich op het gebied van 
bewapening door de VN de wet laten voor
schrijven. Daarom pleiten Tinbergen en 
Fischer voor enkele hervormingen die de 
VN sterker moe ten maken. De belan
grijkste daarvan is de regel, die in prak
tisch aile VN-organen geldt, dat elk land 
een stem heeft, vervangen door de regel 
dat het aantal stemmen dat een land uit 
mag brengen bepaald wordt door zijn in
wonerstal of eventueel zijn financiele bij
drage aan de VN. Dit laatste standpunt 
wordt door de schrijvers verdedigd door er 
op te wijzen dat ook in de huidige demo
cratieen vroeger het stemrecht was voorbe
houden aan de rijken, die belasting betaal
den. De wereld als geheel zou zich nu in 
die fase. van democratische ontwikkeling 
bevinden. Ik vraag mij af of deze hervor
ming de rol van de VN in de wereldpoli
tiek werkelijk zal vergroten. 
Een andere, minder vergaande stap naar 
een optimaal welzijn-in-veiligheid is sa
menwerking van een beperkt aantal lan
den. Deze samenwerking kan op twee ma
nieren. De eerste vorm van samenwerking 
die door de schrijvers wordt voorgestaan -
en waarbij het verband tussen veiligheid 
en economisch beleid het beste naar voren 
komt - is regionale, of economische inte
gratie. De Europese Gemeenschap is hier 
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een goed voorbeeld van. Deze integra tie 
leidt, door onder andere vergroting van de 
markt, tot een hogere welvaart. Bovendien 
wordt er volgens Tinbergen en Fischer 
ook de veiligheid door vergroot, omdat 
landen met nauwe economische banden 
minder snel tot oorlogvoeren geneigd zijn. 
Zo zijn Frankrijk en Duitsland, vroeger 
aartsvijanden, tegenwoordig hechte bond
genoten. De tweede vorm van samenwer
king is dat de Sovjet-Unie en de Verenigde 
Staten hun onderzoek naar militaire tech
nieken gaan integreren. Op die manier kan 
voorkomen worden dat een van de twee 
een militaire voorsprong krijgt en 'first
strike-capability' weet te bereiken. Dit 
laatste zou een uiterst labiele en gevaarlijke 
situatie inhouden, omdat een van de twee 
supermogendheden dan de mogelijkheid 
zou hebben om 'ongestraft' een ander deel 
van de aarde te vernietigen. 
De boodschap van het boek is duidelijk: 
overleg en samenwerking zijn essentiele 
onderdelen van de optimale orde en boven
dien noodzake1ijk om de gevaren die de 
aarde bedreigen af te wenden. Samenwer
king komt vaak tot stand als er een gemeen
schappelijke dreiging bestaat. Zo wordt de 
Europese eenwording vaak gezien als een 
reactie op het 'Russische gevaar' (militaire 
dreiging) en als reactie op het gevaar uit de 
markt geconcurreerd te worden door met 
name de Japanners en de Amerikanen 
(Economische dreiging). Een dreigende 
kernoorlog, overbewapening en milieuve
rontreiniging zijn volgens de schrijvers de 
gevaren die de wereld als geheel tot sam en
werking zuBen dwingen. 
Op andere punten is het boek echter min
der duidelijk. In tegenstelling tot wat de ti
tel van het boek doet vermoeden wordt de 
samenhang die er bestaat tussen welzijn en 
bewapening nauwelijks uitgewerkt. Zo 
wordt het begrip conversie (de transforma
tie van een produktie-eenheid die militaire 
goederen produceert in een die civiele goe
deren produceert) op bladzijde 38 een on
derwerp van bijzondere relevantie voor dit 
boek genoemd, terwijl het verder niet meer 
behandeld wordt. De schrijvers besteden 
mijns inziens te veel aandacht aan een fic
tieve optimale orde en te weinig aan con-

crete misstanden van de huidige orde, die 
vaak allen te kort aangestipt worden. Hier
door blijft het boek nogal oppervlakkig. • 

J. Tinbergen en D. Fischer; 
Wapens en Welzijn; 
Novib-Staatsuitgeverij, 1987 
f 29,50 

Teun Bakels 
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Geld verdienen Inet 
Charts 
In de serie "Modern Vermogensbeheer" wordt door deskundige auteurs een 
overzicht van en inzicht in de hulpmiddelen die de belegger van dienst kun
nen zijn, gegeven. 
Uit deze serie is "Geld verdienen met Charts" het tweede deel. Een chart is 
een grafiek die een koersverloop weergeeft. Het boek is geschreven door 
C.l. Bogerd, consultant op het gebied van beleggen en het ontwikkelen van 
beleggingsprodukten ten behoeve van flDanciele instellingen. 

Beurskrach 
De afgelopen jaren was er sprake van een 
hausse op de aandelenmarkt. In de periode 
augustus 1982 tot eind augustus 1987 (de 
Dow Jones bereikte zijn hoogtepunt) ver
drievoudigde de waarde van de aandelen. 
Veel beleggers kochten en verkochten in 
die periode meestal met de Franse slag aan
delen en maakte hier vaak aardige "winst
jes" mee omdat er weinig fout kon gaan 
door de stijgende trend. De financiele ge
volgen van de beurskrach van 1987 zullen 
echter een groot aantal beleggers aan het 
denken gezet hebben. Met behulp van 
technische analyse kunnen beleggers hun 
beslissing tot koop of verkoop met feiten 
staven. Zij kunnen hierdoor hun winsten 
vergroten en hun verliezen verkleinen. 

Technische analyse 
De technische analyse waarbij gewerkt 
wordt met charts (koersgrafieken) en het 
ontlenen hieraan van gegevens, de zogehe
ten "signalen" wordt in het eerste hoofd
stuk verklaard door een vergelijking met 
de fundamentele analyse. Tevens wordt in 
dit hoofdstuk aandacht besteed aan de the
orie van Charles Dow, die gebaseerd is op 
de ontwikkeling van beursbarometers in de 
vorm van indexcijfers. 
In het volgende hoofdstuk worden de ver
schillende typen charts beschreven, o.a. 
barchart (zie illustratie), point-figurechart 
en de linechart. 
In de hoofdstukken drie tot en met vijf 
wordt een duidelijk overzicht gegeven van 
en uitleg gegeven over de diverse hulpmid
delen die de belegger ten dienste staan. Bij 
elk onderwerp is wei een voorbeeld ge
voegd om het geheel te verhelderen. Het 
neemt echter niet weg dat over het alge
meen genomen de tekst wat "droog" uit
valt. Dit is echter wei te verwachten want 
het handelt zuiver om getallen en theo
rieen. 

Hulpmiddelen 
Door op een goede manier gebruik te ma
ken van de hulpmiddelen kan de belegger 
zich een goed beeld vormen van het koers-
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verloop om vervolgens hieraan duidelijke 
signalen te ontlenen. 
Omdat het in het kader van deze boek
bespreking te ver voert een volledig over
zicht te geven van aile in het boek genoem
de hulpmiddelen volgen onderstaand en
kele voorbeelden. 
-Trendlijnen: als de chart een trendlijn 
overschrijdt is dat voor de belegger een 
koop- dan wei verkoopsignaal. 

- Koersformaties als koop/verkoopsig
nalen. 

- Het werken met filters waarmee je kleine 
fluctuaties kunt wegwerken. 

- De toepassing van omzetgegevens waar
door meer zekerheid wordt verkregen 
over de signalen. 

Golden Spiral 
De verschillende cyc1i, de cyc1us-theorie 
van Ralph N. Elliott (hij tracht een vast pa
troon in de prijsontwikkeling op de finan
ciele markt te herkennen), de Golden Spi
ral (een spiraal gebaseerd op verhoudings
cijfers), andere methoden en bovendien de 
Dow Jones cyc1us en de Kondratieff wor
den in hoofdstuk zes duidelijk uiteengezet. 
In hoofdstuk zeven wordt op simpele wijze 
beschreven hoe de technische analyse 

BOEKEN 

Barchart 
Op deze illustratie zijn een viertal 
gegevens af te lezen: 
- de openingskoers (streepje naar 
links) was 116 
- de hoogste koers kwam uit op 120 
- de laagste koers beliep 110 
- als slotkoers werd (streepje naar 
rechts) 112 genoteerd 

dient te worden opgezet terwijl in hoofd
stuk acht de werking in de praktijk, van de 
technische analyse, wordt weergegeven. 
Hoofdstuk negen tenslotte bevat een uitge
breid trefwoordenregister 

Risicoloos 
"Geld verdienen met Charts" is een veel
belovende titel die de indruk wekt dat de 
belegger nu risicoloos het grote geld kan 
gaan binnenhalen. Zoals de auteur echter 
al in zijn voorwoord schrijft is geen enkel 
systeem foutloos en biedt de technische 
analyse aileen een aantal hulpmiddelen als 
steun voor het opereren op financiele 
markten. 
Er zijn in de loop van de jaren vele kritie
ken geleverd op het werken met charts. 
Men moet er mee rekening houden dat er 
ook andere factoren zijn, die niet van 
charts zijn af te lezen maar het koersver
loop wei beinvloeden. • 

Lars de Vries 
Geld verdienen met Charts 
C.J. Bogerd, 1987 
Uitgeveri~ FED B.V. Deventer 
Prijs f 49,75 
ISBN 90 6002 389 7 

15 



ASPIRANT ACCOUNTANTS KUNNEN HUN COMPUTERLIEFDE SPELENDERWIJS AAN DE ONZE TOETSEN. 
De computer is voor de accountant als een penseel 

voor de schilder. Een orunisbaar hulpmiddel maar geen doel op 
zich. Tijdens uw studie wordt u al wegwijs gemaakt in de 
automatisering. Zadat u later wanneer u de accountancy pro
fessioneel gaat beoefenen voor weinig verrassingen staat. 

Om alvast een beetje op die toekomst in te spelen, 
hebben wij van Coopers & Lybrand alvast een aardige 
attentie voor u. Wij hebben onzelbedrijfsbrochure op diskette! 
cassette gezet. 

U kunt zodoende uitgebreide informatie krijgen 
over onze organisatie. Spelenderwijs als het ware in tegenstel
ling tot de wat droge kennismaking hier op papier. 

Maar allereerst een introduktie: 
Coopers & Lybrand Nederland vormt een belangrijk 

onderdeel van de wijdvertakte organisatie Coopers & Lybrand 
GnternationaD. Met vestigingen in Amsterdam, Eindhoven en 
Rotterdam. Aldaar is ons er alles aan gelegen,aspirant-accoun
tants vanaf de start te begeleiden en een stevige opleiding te 
geven. Wij gel oven in de filosofie, dat een solide onder
bouw noodzakelijk is om onze gevarieerde clientenkring opti
maal te bedienen. 

Bovendien schept een dergelijke basis de beste moge
lijkheden om binnen een organisatie vooruit te komen. Wie 
goed is gaat snel bij C&1. Zander te soleren overigens, 

want wij beschouwen samenwerking, of zo u wilt, teamwork 
als een groot goed. Rest ons nog te zeggen dat er voor uitblinkers 
met intemationale aspiraties kansen liggen. 

C & L zoekt reeds nu kontakt met studenten bedrijfs
economie, NNRA tot algemeen deel of HEAO-RA. 
Wij gel oven, dat mensen er wijs aan doen zich in een vroeg 
stadium op de toekornst te orienteren. 

Coopers & Lybrand Nederland 
Accountants 
Amsterdam· Eindhoven· Rotterdam 

------------, ~ wit meer weten over Coopers & Lybrand. Stuurt u mij daarom de: I D Gedrukte bedrijfsbrochure D Audio-cassette D Diskette IBM PC compatible I 

I Naam I 
Adres 

I Postcode Woonplaats : I 
Telefoon Leeftijd: _ ____ _ 

I Studierichting: D NIvRA (tot alg.deeD D Postdoctoraal Accountancy I 
DHEAO-RA D Overig t.w. ______ _ I D Bedrijfsekonomie I 

I 
Afstudeerjaar: D 1988 D 1989 Dna 1989 I 
Coopers & Lybrand Nederland t.a .v. mevrouw A.G. van der Goes. 

LAn::,rdnummer3037, 3000WB ROTTERDAM. ____ ~ 



Studentenacties tegen Deetrnan • In 1987 
1987 kan naast het jaar van de ontvoe
ringen ook het jaar van de studenten
aeties genoemd worden. 
Deetman kondigde vorig jaar een 
aantal onzalige maatregelen aan. Na 
zes jaar verliest de student het recht 
op studieflnanciering en gaat 3000 
gulden gulden collegegeld betalen in 
het zevende jaar, het gevolg is dat de 
doorstroming van het RHO naar het 
WO geblokkeerd wordt. 
Er komt een collegegeldbedrag voor 
RHO en WO van 1500 gulden, een for
se verhoging voor het RHO dus. Ver
lenging van inschrijving wordt afge
schaft, er is geen ruimte meer voor 
ziekte of persoonlijke problemen en 
studenten die actief zijn in studenten
organisaties komen in de knoop. 
Daarom verenigen studenten zich 
links en rechts in het LAS (Landelijke 
Actie Studenten) om actie te voeren 
tegen deze plannen. 
In november wordt in Groningen de 
universiteitsbibliotheek bezet, in 
Maastricht de medische faculteit en 
in Amsterdam de VU. Op donderdag 
19 november is het UvA-actiedag. 's 
Morgens in het Maupoleum met in
formatiestand en forumdiscussie en 
's middags in Hebop. In Hebop is het 
ondanks de regen ontzettend druk en 
vooral gezellig. Het lijkt meer op een 
groot feest dan op een 'harde actie'. 
Aangekondigde VIP's zijn los van Ke
menade (voorzitter van College van 
Hestuur van de UvA) en de heer Ge
ver van het RHO. 

Museumplein 1 december 1987; druk he. 
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Jorumdiscussie in Bebop: vlnr. van Kemena
de, Gevers, de discussieleider en van Pijpen. 

De forumdiscussie blijkt een slappe 
(en onverstaanbare) discussie tussen 
de VIP's en twee dames van de stu
dentenvakbond en van de gezellig
heidsverenigingen. Er wordt zeker 
geen standpunt ingenomen door de 
heren, iets wat iedereen toch wei ge
hoopt had. Zij moeten immers naar 
het ministerie toe onderhandelen en 
kunnen zich sterk maken voor de be
langen van de studenten. 
Landelijk werden de studenten opge
roepen om op 1 december in Amster
dam te demonstreren. Het werd in-

derdaad een manifestatie met een 
sterk landelijk karakter. Van Gronin
gen tot Maastricht waren HHO's en 
universiteiten vertegenwoordigd. 
Voor een dag werd de no-nonsense 
trend aan de kant gezet; niet iedere 
student op zijn eigen houtje naar de 
top. Nu eens niet er bi; voorbaat al 
van uitgaande dat de invloed van een 
student in een demonstratie nul is. 
Voorzichtig of nog beter gelaten be
gon de demonstratie op de Dam. De 
kracht van de demonstratie zat niet in 
gewelddadigheid maar in verzet door 
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gewelddadigheid maar in verzet door 
de massale opkomst. Opvallend was 
ook de aanwezigheid van veel HBO
studenten. Eigenlijk ook niet toevallig 
omdat juist hun studiemogelijkheden 
worden beperkt. 
De manifestatie eindigde op het Mu
seumplein. Muziek en sprekers losten 
elkaar af. Het idee van een spreekster 
is me bijgebleven. Zij veronderstelde 
dat de universiteiten en HBO's in Ne
derland aIleen staan. Politiek en bur
gerij lopen nog steeds met het idee 
rond van de eeuwige student. Meer 
regels, beperkte studietijd en minder 
fmanciele middelen moeten dit ver
anderen. Naar mijn idee bestaat de 
eeuwige student al enige tijd niet 
meer. Van dit imago moeten wij dus 
af. Misschien wordt er dan door de 
hoge heren politici wat meer naar stu
denten en docenten geluisterd. Met 
deze demonstratie hebben we in ieder 
geval laten zien dat de studenten be
reid zijn om de straat op te gaan. 
Inmiddels (begin '88) is de Tweede 
Kamer accoord met het voorgestelde 
bezuinigingsbedrag (165 miljoen) 
maar wil de voorstellen nog op een 
aantal punten aanpassen. Prioriteit 
heeft een goede overgangsregeling 
voor het HBO naar het WOo Het 
wachten is op de defmitieve regeling 
ook voor de collegegelden en inschrij-
vingsduur. Wlj waren oak aanwezig!!! 
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V~~r postdoctorale studenten 
accountancy hebben wij 
een zeer informatief boelge 
geschreven 

Openhartig 
Het boekje gaat o.a. in op uw 
carriere als drs/ a.s. register
accountant. Het doet dat niet 
in vrDblDvende, algemene 
termen, neen het geeft exacte 
voorlichting. Dus vertelt het ook 
over zaken die u in het begin 
kunnen tegenvalien. 
Met een zelfde openhartigheid 
schrDven wD over onze motie
ven bD het aantrekken van 
jonge academici en geeft de 

voorzitter van de Raad van 
Bestuur een onverbloemd oor
deel over onze Maatschap en 
haar toekomst. 

Interesse? 
U kunt deze brochure schrif
telDk of telefonisch bestelien. 
Ons adres is: 
Buitenveldertselaan 7, 
1082 VA Amsterdam, 
t.a.v. mevrouw J.E. Termeulen, 
tel. : 020-5496496. 

Dijker en Doombos 
Registeraccountants 

Behorende tot de 

BllD/Dijker Groep 
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Techniek voor Nicaragua 

In dit artikel willen we een indruk geven: van de Nicaraguaanse economie. 
Eerst doen we dit in het algemeen en dan aan de hand van de ervaringen 
rond een klein project voor de fabricage van reserve-onderdelen. Wat dit 
laatste betreft, waren wij er met name in geinteresseerd hoe de kostprijscal
culatie werd opgezet en wat de gevolgen zi;n van de zeer hoge inflatie. 

Nicaragua leeft van de verbouw van ka
toen, koffie en suiker. De kleine industrie 
is er vooral ter ondersteuning van de land
bouw. Verder was er een relatief grote 
assemblage-industrie. Deze laatste ont
stond toen een aantal Midden
Amerikaanse landen een tariefmuur op
wierpen ter bescherming van hun eigen in
dustrie. De tariefmuur kon echter worden 
omzeild door goederen in onderdelen te 
exporteren en binnen de tariefmuur te as
sembleren. Dit gebeurde vooral dt){)r Ame
rikaanse bedrijven. In deze industrie werd 
een groot aantal 'professionele schroeven
draaiers' opgeleid, technologie werd niet 
werkelijk overgedragen. Het technisch 
opleidingsniveau is dus nog lager dan de 
toch al geringe omvang van de industrie 
doet vermoeden. 
Naast deze historisch bepaalde achterstand 
is er een actuele concurrentie op de ar
beidsmarkt voor technici, tussen de in
dustrie en het leger. Het tekort aan techni
ci, ook waar het gaat om primaire kennis, 
vormt een zeer grote belemmering voor de 
economische ontwikkeling. 
De defensie van Nicaragua beslaat 50% 
van de overheidsuitgaven. Deze zeer grote 
inspanningen zijn volgens de Nicaragu
aanse regering noodzakelijk om zich te ver
dedigen tegen de door de Verenigde Staten 
gesteunde rebellen en om een eventuele 
Amerikaanse invasie af te schrikken. 
De economische boycot door de Verenigde 
Staten betekende een grote klap voor de 
grotendeels op de VS gerichte landbouw
productie en natuurlijk 90k voor de zeer af
hankelijke assemblage-industrie. Nicara
gua heeft de effecten van de boycot ge
weerd door een grotere spreiding in andere 
afnemers te vinden en meer voedsel voor 
eigen consumptie te verbouwen. 
De enorme defensie-uitgaven en de vele 
subsidies voor investeringsprogramma's, 
in de vorm van zeer goedkope kredietver
schaffing, worden ondermeer gefinan
cieerd door de bankbiljettenpers harder te 
laten lopeno Dit leidt tot een inflatie van 
800% per jaar. Het spreekt voor zich dat 
deze inflatie vele negatieve gevolgen he eft 
voor de economie. Er wordt nauwelijks 
gespaard, veel gespeculeerd, de 'eigen 
munt wordt matig gewaardeerd en de beta
lingsgewoonten zijn zeer slecht. Nicara
guanen beralen hun energierekening altijd 
een half jaar te laat. Bij gebrek aan spaar-
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ders organiseren de (genationaliseerde) 
banken loterijen en trekken met geluidswa
gens door de straten om rec1ame te maken 
voor de te winnen auto's. 
De economische boycot en het gebrek aan 
deviezen leidden tot een ernstig tekort aan 
reserve-onderdelen. De kapitaalgoederen
voorraad kromp door een soort kaniba
lisme: machines worden gesloopt om met 
de onderdelen andere machines draaiende 
te houden. Hiertegen werden projecten 
opgezet met het doel de onderdelen in de 
toekomst zelf te kunnen produceren. Hier
bij was nier een gebrek aan kapitaal, maar 
een gebrek aan technici het grote pro
bleem. Een van de projecten wordt vanuit 
Nederland gesteund door de Stichting 
Techniek voor Nicaragua. Wij hebben 
gesproken met Bert Prins, een van de initi
atiefnemers. Het project betreft een me
taalwerkplaats met onder andere zes draai
banken, twee freesbanken en een slijpsec
tie. Het project voorziet in zo'n 20% van 
de behoefte aan mechanische reserve
onderdelen voor de industrie in en om Ma
nagua. 

Start van het project 
De startfinanciering van het project zorgde 
voorproblemen. De Stichting Techniek 
voor Nicaragua (STN) moest 'concurreren 
met de officiele instanties voor ontwikke
lingshulp'. Plannen voor het project 
moesten dan ook beter en uiterst secuur 
worden opgezet. De Nicaraguaanse over
heid zelf was veel sneller bereid om risico's 
te nemen en nodigde Bert Prins uit om zelf 
een kijkje te komen nemen. Hij yond daar 
een half afgemaakt project. In een, door 
enthousiaste Oostenrijkse houtbewerkers 
opgetrokken, hal stonden metaalbewer
kingsmachines weg te roesten die zes jaar 
daarvoor onder voordelige voorwaarden 
uit diverse Oostbloklanden gekomen wa
ren. 
Taak van de STN was de werkplaats in te 
richten en de produktie op te starten. 
Daarnaast moesten Nicaraguanen opgeleid 
worden voor productie en leidinggevende 
functies. 
In het volgende wordt nu ingegaan op en
kele bedrijfseconomische aspecten bij de 
opzet van het project. Het laatste onder
deel tenslotte laat zien dat een onderne
ming rekening moet houden met een aan
tal specifieke problemen van een ontwikke-

lings land als Nicaragua. 

Fase 1 november '86-mei '87 
In de eerste fase omvatte het programma 
uitsluitend voorbereidende werkzaamhe· 
den. Deze betroffen in het kort: 
- overleg tussen Nicaraguaanse autoritei· 
ten en de STN. Formatie van een operatio
nee I team en benoeming van een directie; 
- inventarisatie van aanwezige en nog te 
verkrijgen installatiemiddelen; 
- herindeling van de bedrijfshal en repara· 
ties van de machines; 
- basisscholing van het productiepersoneel 
en leidinggevende functionarissen. Laatst
genoemden moe ten de taken van de STN 
in de toekomst overnemen. 

Fase 2 mei '87 -februari '88 
In fase twee wordt begonnen met enige 
produktie. Hierbij gaat het om order pro
duktie. Het vaststellen van een verkoop
prijs per order is een typisch bedrijfseco
nomisch probleem. Vooraf moet een aantal 
normen worden opgesteld: 
- Direct productieve uren per jaar (DPU). 
Er wordt uitgegaan van het maximaal aan
tal uren dat een werknemer per jaar kan 
werken. Dat komt uit op ongeveer 2000 
uur. Gecorrigeerd voor vakantie en lagere 
productiviteit als gevolg van scholings
achterstand wordt een voorlopig arbeids
jaar op 1300 uur geschat. De efficiency van 
een werknemer kan nu worden beoordeeld 
door de 1300 uur met het werkelijk aantal 
gewerkte uren te vergelijken. 
- Kostprijs per uur. 
In onderstaand schema worden de percen
tages voor de belangrijkste kosten van de 
werkplaats aangegeven. In de eerste kolom 
staan de percentages naar kostensoort. De
ze zijn gebaseerd op de 1300 direct pro
ductieve uren. Blijkt later dat aantal DPU 
hoger of lager ligt dan is het natuurlijk te 
omslachtig om een aparte kostenbereke
ning te maken. Daarom worden de kosten 
in een vast en een variabel deel gesplitst. 
Slechts het variabel deel beinvloedt dan de 
kosten bij een veranderd aantal DPU. Het 
voorlopig uurtarief kan nu berekend wor
den door de totale kosten te delen door het 
aantal DPU. 
- Bewerkingstijd en verkoopprijs. 
Aan de hand van normen uit de metaalsec
tor kan per order het maximale aantal 
DPU berekend worden. 
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Standaardkosten per werknemer. (Bij l300 direct produktieve 
uren per jaar) 
Onderhoudlverzekering 10% Variabele kosten 7% 
Energie 6% 
Loonkosten 60% Vaste kosten 93% 

loonkosten) intrest 10% (waaronder aUe 
afschrijving 14% 

Totale kosten 13000000 Cordobas 
Uurtarief 1300000011300 = 1000. 
Voorbeeld orderprijsberekening: 

Cordobas 

bewerkingstijd 
orderprijs 

100uur 
100xl0000=1000000 
toeslag 50% = 500000 

materiaalkosten = 50000 
totaal (Cordobas) = 1550000 

Deze bewerkingstijd vermenigvuldigd met 
het uurtarief geeft de kostprijs voor de be
treffende order. Bovenop deze kostprijs 
wordt een toeslag van 50% gerekend. Dit 
lijkt een hoog percentage, maar is bedoeld 
als gedeeltelijke correctie voor inflatie. 
Tenslotte bepalen de materiaalkosten de 
uiteindelijke verkoopprijs. Materiaal 
wordt om twee redenen niet in het uurta
rief opgenomen. Soms wordt de grondstof 
door de afnemer zelf ingebracht. Boven
dien zijn de kosten van het materiaal door 
de hoge inflatie in Nicaragua, moeilijk te 
bepalen. Daarna worden deze tegen de ver
rekenprijzen opgenomen. 

Een project in Nicaragua, enkele 
problemen. 

Normen 
Zoals beschreven moeten voor het bereke
nen van een ordertijd met normen uit de 
metaalsector gewerkt worden. Normen 
voor bewerkingstijden zijn afhankelijk van 
de productiviteit van mensen en machines. 
Beiden zijn in ieder land verschillend. 
Denk bijvoorbeeld aan de invloed van het 
klimaat op de productiviteit van een werk
nemer in Nicaragua. De normen moeten 
dan ook per land afzonderlijk worden op
gesteld. In Nicaragua is men nog lang niet 
zover. Normen worden daarom afgeleid 
van normen in het buitenland. Opvallend 
is dat in dit project de normen niet, zoals 
gebruikelijk in Nicaragua, van Europese 
cijfers worden afgeleid. Men denkt dat de 
veel lagere Cubaanse normen beter in 
overeenstemming zijn met de productivi
teit in Nicaragua. Toch blijft ook met deze 
normen slechts een schatting mogelijk 
voor de juiste cijfers in Nicaragua. 

Begeleiding en scholing 
Het maximaal aantal direct productieve 
uren wordt in fase 2 bij lange na niet ge
haald. De arbeidsproduktiviteit is te laag 
en de uitval te hoog. De belangrijkste oor
zaak is het blijvende scholingstekort van de 
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werknemers. Scholing blijft in heel het 
land een groot probleem. Een gebrek aan 
geschoolde arbeiders is echter niet aUeen 
een gevolg van de uitvlucht van Nicaragu
anen, maar de geringe industriele ontwik
keling van het land. Technische scholing 
heeft daarom altijd al een lage prioriteit ge
had. Daarnaast wordt, ook in dit project, 
veer aandacht besteed aan begeleiding van 
directies en hoger personeel. Bij het kader 
is onvoldoende organisatorische, financie
Ie en technische kennis aanwezig. Begelei
ding is ook noodzakelijk wanneer zich soci
ale problemen voordoen. Bijvoorbeeld het 
belang van status geeft spanningen op lei
dinggevend nivo. Ook in dit project poog
de de directie eigen voorzieningen te tref
fen en werd door relaties werk gecreerd, 
om de macht en status van de leiding aan te 
geven. 

Personeelsverloop 
In de werkplaats is sprake van een enorm 
hoog personeelsverloop. Genoemde socia
Ie conflicten en de relatiefiage lonen in de 
aanloopfase zijn hier debet aan. Naast con
flictbeheersing door de STN is een flexibel 
beloningssysteem ingevoerd om het perso
neelsbestand te stabiliseren. Aan meer pro
duktieve of hoger geschoolde werknemers 
worden incentives uitgekeerd. Afhankeliik 
van de winst kan ook nog een groeps
incentive worden verdeeld. Tenslotte 
krijgt het personeel de middelen en de tijd 
om actief mee te werken aan een verbete
ring van voorzieningen als water, sanitair 
en inventaris. 

Inflatie 
In Nicaragua is de enorme inflatie, naast 
geldcreatie, het gevolg van het gesubsi
dieerde krediet systeem. Na de revolutie is 
aan veel kleine boeren krediet verstrekt te
gen een laag rentetarief. (40% t.O.V. 800% 
inflatie) Het aanpassen van de nominale 
rente aan de inflatienivo zou de kleine boe
ren in grote financiele problemen brengen. 
een lagere productie die hiervan het gevolg 

zou kunnen zijn duwt de prijzen omhoog 
waardoor inflatie misschien weer de kop 
opsteekt. Terugdringen van de inflatie 
wordt hierdoor een bijna onoplosbaar pro
bleem Bij een voortdurende inflatie en ge
subsidieerd kredietsysteem is lenen lucra
tief. Investeringen kunnen dan ook wor
den betaald met geleend geld. Afschrijven 
lijkt dan ook weinig zinvol omdat deze bin
nen een jaar hun waarde verliezen. 
De kredietverlening is in Nicaragua echter 
genationaliseerd en door de overheid aan 
banden gelegd. Bovendien is niet zeker 
welke kredietpolitiek over enkele jaren ge
voerd zal worden. Een vorm van reserve
ren of afschrijven is dan toch noodzakelijk. 
Zoals aangegeven is het reserveren van 
geldmiddelen niet interessant. Zoals in de 
werkplaats zuUen vee I bedrijven daarom 
een groot deer van hun cash-flow (afschrij
ving + winst) direct investeren. Bijvoor
beeld incentivos en voorzieningen worden 
hieruit gefinancieerd. In Nicaragua geldt 
dit ook als een vorm van investeren door
dat hiermee de continuiteit van de onder
neming verzekerd wordt. Ook kan de cash
flow gebruikt worden om grote voorraden 
aan te leggen. Deze behouden in principe 
hun reele waarde. Bovendien kan op de 
voorraden worden ingeteerd wanneer de fi
nanciering van herinvesteringen moeilijk 
is. 

Marktproblemen. 
Een belangrijk deel van de handel is in Ni
caragua genationaliseerd. Dit geeft zowel 
aan de inkoop- als verkoopkant problemen. 
De aanvoer van grondstoffen verloopt als 
gevolg van burocratisch handel en meestal 
zeer traag. Ook om deze reden wordt met 
name in de werkplaats zo veel en zo snel 
mogelijk voorraad grondstoffen aangelegd. 
Aan de verkoopkant lopen veel orders via 
de overheid. Doordat bedrijven niet 
rechtstreeks met elkaar in kontakt staan 
beantwoorden veel produkten niet aan de 
eisen van de afnemers. Ook de werkplaats 
kent dit verschijnsel en ontwerpt nu steeds 
meer zelf de produkten aan de hand van di
recte informatie van de afnemer. 
In deze en bij veel andere problemen blijkt 
dat improviseren bij de bedrijfsvoering 
van groot belang is. Dit is natuurlijk aileen 
mogelijk wanneer bedrijven de ruimte krij
gen om zich snel aan de veranderende om
standigheden in Nicaragua aan te passen. 
Je zou kunnen verwachten dat dit in dit 
centralistische en bureaucratisch geleide 
land niet mogelijk is. Hierbi; valt het in de 
gesprekken met Bert Prins op dat de Nica
raguaanse overheid meestal snel en pysitief 
reageert op initiatieven van bedri;ven om 
meer onafhankelijk te opereren. • 

Mark van der Veen 
Stlj'n v.d. Krogt 
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Geldlust in het onderwijs 
Enige tijd geleden organiseerde de AGE een discussiemiddag over een ver
hoging van de collegegelden. De heren Bomhoff en van Poelgeest, onder lei
ding van de heer Odink, vormden het forum. De leden van het forum wer
den twee stellingen voorgelegd, te weten: de collegegelden moe ten omhoog 
om kwaliteitsverbetering te fmancieren en studeDten met goede vooruitzich
ten op eeD baan zouden eeD hoger collegegeld moe ten betaleD. 

Democratisering 
zijn extra geld voor kwalitatief hoger on
derwijs op tafel te leggen. 
Een gedeelte van het voorstel van Bomhoff 
doet een beetje vreemd aan, omdat studen
ten geld zouden moeten neertellen om 
slechte docenten naar huis te sturen. 

Zijn plan laat tens lotte ook ruimte open 
voor het afsluiten van een lening en mocht 
je als afgestudeerde onder een bepaald in
komensniveau terechtkomen wordt de 
schuld kwijtgescholden. 
Het idee van van Poelgeest om de kwaliteit 

Van Poelgeest, voorzitter van de landelijke 
studenten vakbond, mocht als eerste zijn 
mening over de verhoging van het college
geld uiteenzetten. De idee, kwaliteitsver
betering te bewerkstelligen door een ver
hoging van het collegegeld verwierp hij 
omdat dit naar zijn mening ook kan door 
democratise ring van het onderwijs. Aan de 
Universiteit van Amsterdam worden voor 
de evaluatie van het onderwijs door stu
denten hiertoe reeds initiatieven onderno
men. Docenten waarvan het onderwijs 
door de studenten negatief beoordeeld 
wordt, worden verplicht hier iets aan te 
doen en naar het opleidings- en trainings
centrum gestuurd. 

A/s men wi/ voorkomen dat ze naar het bedrijfs/even verdwijnen 

dan moe ten de sa/arissen in het bedrijfs/even maar om/aag. 

Bomhoff, werkzaam als hoogleraar in de 
monetaire economie aan de Erasmus Uni
versiteit, reageerde hier fel op en trok een 
vergelijking met het boeken van een reis 
bij een reisbureau, waarvan achterafblijkt 
dat dit helemaal niet bevallen is. Aangeno
men dat dit de directe schuld van het reis
bureau is, zal men het volgend jaar een an
der reisbureau proberen. Men zal niet met 
het bureau gaan overleggen hoe het beter 
kan, hetgeen van Poelgeest suggereerde. 

Hoger salaris 
Volgens Bomhoff is een verhoging van de 
collegegelden noodzakelijk. Aangezien 
hooggekwalificeerde docenten naar het be
drijfsleven zullen gaan omdat ze daar meer 
verdienen, moeten de salarissen van de do
centen omhoog. De verhoging van het col
legegeld financiert dan de verhoging van 
de salarissen. Bomhoffbenadrukte dat het 
niet bedoeld is om de gaten in de over
heidsbegroting te dekken. De overheid zou 
echter zelfs leningen moeten verstrekken 
om bepaalde studies ook voor minder 
draagkrachtigen toegankelijk te houden. 
am te toetsen ofzijn plannen in goede aar
de zou vallen bij de studenten, legde hij 
hun de volgende vraag voor: Stel men ver
hoogt het collegegeld met /100,-. Dat ex
tra geld kan dan gebruikt worden om de 
slechtste docent weg te sturen -men kan 
immers een docent niet zomaar wegsturen, 
maar hier gebeurt het door hem een wacht
geld te verstrekken- of om de beste te belo
nen. Uit een gehouden stemming bleek de 
meerderheid van de toehoorders dit een 
goed idee te vinden. Bomhoff achtte hier
mee bewezen dat de studenten klaarblijke
lijk onder bepaalde voorwaarden bereid 
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Ook de manier waarop de docenten beoor
deeld worden is onduidelijk. Zijn studen
ten wei in staat te bepalen welke docent 
goed is? Zij controleren namelijk alleen de 
effectiviteit van zijn manier van lesgeven, 
terwijl deze persoon misschien wei zeer 
goed is in onderzoek. Waar hechten we het 
meeste belang aan, kortom is onze /100,
geen weggegooid geld? 
Van Poelgeest vindt het helemaal niet no
dig dat de universitaire docenten meer 
gaan verdienen. Als men wi! voorkomen 
dat ze naar het bedrijfsleven verdwijnen, 
dan moeten de salarissen in het bedrijfsle
yen omlaag. 

Betasting 
Een verhoging van de collegegelden voor 
studies met bet ere vooruitzichten op een 
baan acht van Poelgeest ook onjuist. Het is 
onzinnig om mensen vooraf al meer te la
ten betalen voor het vooruitzicht op een 
goede baan, terwijl helemaal niet zeker is 
dat ze die ook daadwerkelijk zullen krij
gen. Hij bestempelt het als een vorm van 
inkomenspolitiek, omdat men nu al wordt 
belast, voor een inkomen dat men pas later 
zal verdienen. Afgestudeerden die een 
goed betaalde baan krijgen, betalen hun 
studie achteraf wel terug, doordat ze pro
centueel hogere belasting betalen als uit
vloeisel van het progressieve belastingstel
sel, zo redeneerde van Poelgeest. Op deze 
manier wordt natuurlijk wei het probleem 
omzeild dat een hoger collegegeld mensen 
uit de lagere inkomensgroepen afschrikt en 
dat studies die relatief minder kosten duur
der zijn vanwege de bet ere vooruitzichten 
op een baan. 
Volgens Bomhoffis de betaling achterafte 
omslachtig. Het lijkt hem beter studenten 
nu meer voor hun studie te laten beta len. 

te bevorderen door verdere democrause
ring en een vergaande nivellering van de 
inkomensverdeling lijkt niet erg rea
listisch. Mocht het al zover komen dat de 
plannen van van Poelgeest worden uitge
voerd dan is er nog altijd het probleem dat 
de hooggeleerden uit kunnen wijken naar 
het buitenland. Het is natuurlijk wei nut
tig na te gaan of een verbetering van de 
kwaliteit niet binnen de bestaande situatie 
kan worden gerealiseerd. 
Een plan a la Bomhoff kan inderdaad de 
drempel voor mensen uit de lagere inko
mensgroepen verhogen en hen veroorde
len tot het volgen van een studie met min
der perspectieven. De uitslag van de stem
ming die in de zaal werd gehouden zou 
echter kunnen betekenen dat het idee dat 
een hoger collegegeld drempelverhogend 
werkt onterecht is, mits het de garantie in
houdt voor een betere kwaliteit. 
In het plan van Bomhoff is echter ook op
genomen, dat de overheid leningen aan de 
minder draagkrachtigen moet verstrekken 
die al dan niet worden terugbetaald. Dit 
geld moet bij de overheid vandaan komen 
en hij zegt dus niet veel meer dan dat de 
overheid meer geld voor onderwijs moet 
uittrekken. 
Beiden geven een plan, wat de overheid in 
ieder geval meer geld kost. Hebben deze 
plannen weI kans van slagen met het oog 
op de huidige ontwikkelingen bij de over
heid? • 

Pieter van der Meche 
Marjory Haringa 
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InforlDatietechnologie 

De betekenis van de informatietechnologie en communicatietechniek (IT en 
CT) in de ge'industriaHseerde landen is de laatste decennia enorm toegeno
men. Momenteel maakt de IT en CT 8% van het BNP uit en de verwachting 
is dat dit aandeel in 1995 is gestegen tot 15% van het BNP. De IT en CT vor
men dan samen de grootste industriele sector. De He landeli;ke econo
mistendag op 12 november ;1. stond in het teken van de internationale ont
wikkelingen op het gebied van de IT en CT en de invloed. die daarvan uit
gaat op het management. 

Informatiemaatschappi; 
"In de Verenigde Staten is men al heel 
dicht genaderd tot de informatiemaat
schappij. De informatiemaatschappij moet 
men zien als een natuurlijke opvolging van 
de industriele maatschappij, die weer werd 
voorafgegaan door de landbouwmaat
schappij", aldus Ir. T.M. Schuringa, di
recteur Telecommunicatie van de EG te 
Brussel. Schuringa, de eerste spreker van 
de dag, waarschuwde ervoor dat, als deze 
ontwikkeling niet wordt onderkend, dit 
kan leiden tot een structurele werkloosheid 
van 20 %. 

digitalisering van het netwerk met als 
voornaamste doel de invoering van een in
ternationaal digitaal netwerk waarop inte
gratie van diensten mogelijk is". Dit net
werk heet ISDN (Integrated Services Digi
tal Network) en is niets anders dan een grOo 
te verzameling op elkaar aangesloten com
puters. De invoering van dit netwerk ziet 
hij als een grote stimulans voor de telecom
municatiesector omdat het internationale 
ISDN-tarief goedkoper zal worden dan het 
huidige telefoontarief. "De ervaring in de 
Verenigde Staten leert dat lagere tarieven 

/edereen in de te/ecommunicatiesector besefte toen 
dat de 100 rustige jaren van gestadige graei voorbij waren. 

het gebruik van de telecommunicatie 
diensten aanmerkelijk vergroten. De ge
middelde Amerikaan spendeert dan ook 2 
1/2 zoveel aan telecommunicatie dan zijn 
tegenhanger in Europa", aldus Schuringa. 
Ook binnen de autiovisuele sector zijn ont
wikkelingen gaande. Door de invoering 
van de 'High Definition Television' 
(HDTV) zal de kwaliteit van de uitzendin
gen via satellieten aanmerkelijk verbete
reno Verzending van gegevens, als bijvoor-

kelt zich sneller dan je denkt." 
Tevens ziet hij de hogere waardering voor 
geordende informatie als een belangrijke 
ontwikkeling: "Hierdoor wordt informatie 
op den duur een verhandelbaar produkt", 
aldus Schuringa. In Frankrijk worden via 
Minitel al diverse diensten aangeboden, 
die in wezen beogen informatie te verkOo 
pen. 

Computer en EDIFACT 
De computer is vol gens Schuringa nog 
steeds niet gebruiksvriendelijk en de docu
menta tie is vaak chaotisch, onpraktisch en 
vol fouten . De prijzen voor computers zijn 
echter wei erg laag geworden. Schuringa 
signaleert dat het marktaandeel van de Eu
ropese computerfabrikanten de laatste ja
ren is toe genom en en noemt hiervoor als 
reden dat zij de werking van de computer
hebben gestandaardiseerd en zij zich vee I 
ins panning hebben get roost hun appara
tuur wederkerig compatibel te maken, zoo 
dat de klant niet langer merkgebonden is. 
De belangrijkste internationale ontwikke
ling, die alle andere ver overtreft is volgens 
Schuringa de EDIFACT (Electronic Data 
Interchange for Administration, Commer
ce and Transport), in feite een nieuwe han
delstaal. Met deze taal is het ook zonder 
standaardisatie van computers mogelijk 
dat verschillende fabrikanten samenwer
ken. Door het gebruik van EDIFACT 
kunnen enorme kostenbesparingen wor
den verwacht. Ais voorbeeld noemde 
Schuringa de automobielindustrie, waar 
35 verschillende standaardberichten nodig 
zijn om alle transacties met toeleveringsbe
drijven, verzekeraars, dealers etcetera, vast 
te leggen. Via het gebruik van EDIFACT 
verwacht men in deze sector een kosten
besparing van ongeveer 10 %. Tot slot zei 
Schuringa: "Ik laat graag aan U zelf over, 
welke consequenties U uit de geschetste 
ontwikkelingen wilt trekken en hoe U op 
grond hiervan Uw bedrijfsstrategie wilt 
aanpassen" . 

Hij schetste n6g een aantal ontwikkelingen 
op het gebied van de IT en CT. Allereerst 
de deregulering van de telecommunicatie, 
die begon in Engeland met de split sing van 
de 'General Post Office' in een postbedrijf 
en 'British Telecom', later gevolgd in de 
Verenigde Staten door de opsplitsing van 
het grootste bedrijf ter we reid (1 miljoen 
werknemers) 'AT & T' in acht onafhanke
Jijke delen. "Iedereen in de telecommuni
catiesector besefte toen dat de 100 rustige 
jaren van gestadige groei voorbij waren", 
aldus Schuringa. Van een echte concurren
tie is het eigenlijk nooit gekomen. Het 
bleek namelijk dat de aanleg van eigen net
werken enorm hoge kosten met zich mee
bracht, zowel voor de computer- als voor 
de telecommunicatie. Schuringa: "Een fir
ma als IBM, die twee jaar geleden nog pre
dikte dat het 't beste zou zijn wanneer de 
PTT's ontbonden zouden worden, is in
middels tot andere gedachten gekomen en 
maakt nu overeenkomsten met diezelfde 
PTT's". 

De Be/angrijkste internationa/e ontwikke/ing, 

die aile andere ver overtreft, is de EO/FACT. 

Volgens Schuringa is de ontwikkeling in 
de telecommunicatiesector revolutionair 
en hij signaleert een tweet ai, elkaar verster
kende tendensen: "Een tendens naar libe
ralisering, privatisering en (al eerder ge
noemd) deregulering, en een tend ens naar-
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beeld teletekst in Nederland, is al langer 
bekend en in dit verband ziet Schuringa 
door de invoering van HDTV een uitbrei
ding van de mogelijkheden door het aan
bieden van elektronische kranten en zelfs 
boeken. Schuringa kan de uitgevers en om
"roepverenigingen dan ook maar een goede 
raad geven: "Zorg dat je erbij bent, des
noods tezamen, want de techniek ontwik-

Onderwi;s en wetenschap 
Na Schuringa was het de beurt aan Dr. 
R.J. in 't Veld, toen nog directeur-generaal 
voor het Hoger Onderwijs en Wetenschap
peJijk Onderzoek, nu tijdelijk aangesteld 
als leider van het crisisteam dat in Gronin
gen orde moet brengen in het systeem van 
studiefinanciering. 
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Hij behandelde de invloed van CT en IT 
op de wetenschap en het onderwijs, die hij 
omschrijft als nauwelijks bekende, vage en 
frustrerende relaties. In 't Veld kon we! 
een aantal voorbeelden geven waaruit deze 
(positieve) invloed blijkt. 
Voor de wetenschap noemde hij als voor
beelden: een verbetering van de communi
catie tussen wetenschappers en een verbe
tering van de archive ring voor de geschie
deniswetenscha p. 
Voor het onderwijs ziet hij de CT en IT als 
een verrijking van de leeromgeving van de 
student. Hierbij merkt hij op dat de CT en 
IT niet als vervanging van de docent ge
zien moet worden, maar als een comple
mentair instrument. Ais groot voordeel 
noemde hij ook de integratie van docenten: 
"Nu zijn er nog eigenwijze docenten. Bij
voorbeeld statistiek wordt op ieder zijn ei
gen wijze gedoceerd, terwijl de open uni
versiteit allang de beste methode heeft uit
gevonden". Voor het onderwijs ziet In 't 
Veld de taak weggelegd om de problemen 
op het gebied van de CT en IT die zich bij 
bedrijven voordoen duidelijk te maken aan 
specialisten, die voor een oplossing moe ten 
zorgen en omgekeerd de theoretische 
oplossingen van de specialist en om te zet
ten in uitvoerbare en bruikbare oplossin
gen. Het onderwijs in informatica onder
gaat grote veranderingen. Eerstens dat niet 
de kennis van de huidige technologie voor
op staat maar de ontwikkelingen van tech
nologie. Ten tweede juicht In 't Veld de 
momenteel optredende verschuiving van 
onderwijs van fundamentele naar toege
paste informatica toe. Door de snelle ont
wikkeling van de CT en IT zijn er, volgens 
In 't Veld, voor het onderwijs als totaliteit 
ongekende mogelijkheden, omdat hier
door vele alternatieven van representatie 
van kennis worden geschapen, zoals bij
voorbeeld de open universiteit. 

Taken overheid 
De overheid heeft zich de ontwikkelingen 
in CT en IT terdege gerealiseerd en vol
gens In 't Veld wacht de overheid niet pas
sief de toekomst af. 
Ten behoeve van onderzoek zijn er 
expertise-centra opgericht en specialisti
sche diensten in voorbereiding. Expertise
centra zijn geconcentreerde opslagplaatsen 
van kennis en ervaring op een bepaald 
gespecialiseerd wetenschapsterrein. De 
aanwezige kennis en ervaring wordt toe
gankelijk gemaakt door middel van een da
tabank. De overheid heeft voor de komen
de jaren, buiten de twee bestaande 
expertise-centra, subsidies beschikbaar 
gesteld om een twaalftal nieuwe centra in 
te richten. In specialistische diensten 
wordt kennis en ervaring op het gebied van 
geavanceerde programmatuur en appara
tuur gebundeld. Een voorbeeld hiervan is 
de supercomputer SARA, het rekencen
trum van de Amsterdamse universiteiten. 
Op het gebied van onderwijs doen zich ook 
veel vernieuwingen voor. Op basis van een 
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marktonderzoek van McKinsey werd ge
concludeerd dat er een enorme behoefte 
bestaat aan afgestudeerden met een dub be
Ie bekwaamheid, zowel in de informatica 
als in een andere discipline zoals rechten, 
medicijnen of economie. De behoefte aan 
informatiekundigen bleek vee I groter te 
zijn dan die aan pure informatici. Deze 
conclusie mondde uit in een initiatief tot 
oprichting van de 'informatica universi
teit', een post -doctorale opleiding, waar
voor een aanzienlijke startsubsidie werd 
toegezegd. De 'informatica universiteit' is 
echter nooit van de grond gekomen. Hier-

Dr. R.J. in't Veld 
naast zijn er nog een aantal soortgelijke ini
tiatieven bij verschillende universiteiten in 
vergaande staat van realisatie. 
Begin 70-er jaren was er overigens sprake 
van een minima Ie sam en werking tussen 
het bedrijfsleven en de universiteiten. ZOo 
doende was er weinig informatie over de 
behoefte aan specialismen. In 't Veld: 
"Ook de bedrijven helpen hier weinig aan 
mee. Zo had bijvoorbeeld Philips in 1983 
een enorme behoefte aan personeel uit 
HBO en WOo Een gesprek met Philips is 
er echter nooit geweest". De afgelopen ja
ren is er volgens In 't Veld een geweldig 
herstel geweest. 

----------------

Er Bestaat een enorme behoefte aan afgestudeerden met een 
dubbele bekwaamheid: 

informatica in combinatie met een andere discipline. 
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Hoop 
"Voor de ontwikkeling van de CT en IT 
was 10 jaar geleden de beschikbaarheid 
van apparatuur de bottle-neck, een periode 
daarna de programmatuur, en thans lijkt 
het erop dat de kwalitatieve en kwantitatie
ve beschikbaarheid van -Kennis en ken
nisproducenten, naast schaarste aan 
management-capaciteit, de bepalende fac
toren zijn. Het door Deetman uitgebrachte 
HOOP (het Hoger Onderwijs en Onder
zoek Plan) moet deze remmende factoren 
opheffen. Het HOOP beschrijft een aantal 
ontwikkelingen buiten en binnen het Ho
ger Onderwijs en Wetenschappelijk On
derzoek. Het HOOP beoogt een aanzet te 
zijn tot een dialoog met de instellingen 
voor hoger onderwijs en onderzoek en met 
maatschappelijke organisaties. Het doel 
hiervan is hierdoor het functioneren van 
het bestel te optimaliseren", aldus In 't 
Veld. Hopelijk levert deze dialoog als re
sultaat op dat vraag en aanbod in de toe
komst beter op elkaar kunnen worden af
gestemd. 

Intra- en inter-
De derde spreker van de dag was Ir A.W. 
Pel, lid van de Maatschap van Dien & Co. 
Zijn bijdrage ging over structurele veran
deringen van markten onder invloed van 
IT. Ais gevolg van informatiesystemen 
binnen en tussen ondernemingen kan de 
concurrentiepositie van die ondernemin
gen veranderen. Of die verandering van 
structurele aard is, zal afhangen van de ei
gen initiatieven van de ondernemingen en 
van de reactie van de concurrentie. Om een 
indruk te krijgen van de intra- en inter
organisatiesystemen waar hij het over wil
de hebben, gafPel een groot aantal concre
te voorbeelden. 
Als eerste noemen we het Amadeus
systeem dat IBM op gaat zetten voor enke
Ie grote luchtvaartmaatschappijen. In dit 
systeem zullen enkele, reeds bestaande, 
systemen binnen de reiswereld worden sa
mengevoegd, om de passagier beter van 
dienst te kunnen zijn. Pel geeft als voor
beeld de zakenman die naar New York 
moet. Voordat hij gaat zal voor vee 1 zaken 
zorg moeten worden gedragen, zoals verze
keringen, tickets, hotels, autohuur etc. 
Amadeus incorporeert al deze zaken, zodat 
een contact voor de reiziger volstaat. Deze 
hoeft dan niet zelf te zorgen voor de af
stemming van alle onafhankelijke delen. 
De voordelen zullen duidelijk zijn. 
Het tweede voorbeeld geeft aan waar voor
deel te behalen valt, indien een bedrijf im
porteert of exporteert. Op een import van 
204 miljard gulden gaat ongeveer 30 mil
jard gulden verloren aan administratie
kosten. Voor de invoer van een kuipje 
smeerkaas uit Frankrijk zijn alleen al 622 
administratieve handelingen nodig. Dit 
pleit voor een grensoverschrijdend inter
organisatiesysteem. De harmonisatie van 
handelsdocumenten heeft middels de 

2G 

Voor de invoer van een kuipje smeerkaas uit Frankrijk 
zijn aileen at 622 administratieve handelingen nodig. ____ _ _ 

system en AUDET en SIDPRONET al op 
zekere schaal plaatsgevonden. 
Ais derde en laatste noemen we de bekende 
streepjescode, die leveranciers en afnemers 
koppelt en voorraadkosten, inventarisatie
kosten en tijd bespaart. 
Na het geven van de reeks voorbeelden 
kwam Pel tot de tussenconclusie dat: 
1. informatiesystemen een voordelige po

sitie kunnen opleveren, waarbij de 
duurzaamheid van die verbeterde posi
tie afhankelijk is van de reactie van de 
concurrentie en van eigen initiatieven. 

2. het eigen informatiesysteem perfect 
moet werken. 

Marktpositie 
Indien IT door een onderneming gebruikt 
wordt als middel om tot een verbeterde 
marktpositie te komen, staan de leiding 
verschillende opties ter beschikking. Zij 
kan bijvoorbeeld door kostenbesparing in 
de productie en distributie, offensief actie 
ondernemen, middels lagere prijzen, tegen 
de concurrentie. Pel gaf de mogelijkheden 
weer in een matrixvorm met drie dimen
sies, zodat theoretisch 2 x 3 x 3 = 18 moge
lijke strategieen ontstaan. 

offensief 

defensief 

innovatie differentiatie 

De vraag die de leiding van de onderne
ming zich dus vol gens Pel moet stellen is: 
'Kunnen we IT zo toepassen, dat we voor
dee 1 behalen in relatie tot 1. leveranciers, 
klanten en/of concurrent ie, door 2. offen
sief, defensiefte handelen en ons te rich ten 
op 3. innovatie, differentiatie en/of 
kosten'. 
Als de leiding de aldus geIdentificeerde 
kansrijke gebieden daadwerkelijk in eigen 
voordeel wil omzetten, is volgens Pel aan
dacht nodig voor: 

1. een actieve begeleiding van de uitvoe
ring van de strategische besluiten; 

2. het betrekken van de technologie in het 
organisatiebeleid; 

3. het bevorderen van de samenwerking 
tussen de verschillende, bij het project 
betrokken, disciplines; 

4. een goede samenwerking tussen de aan
bieder van het informatiesysteem en de 
uiteindelijke gebruiker van het 
systeem, zodat iedereen er beter van 
wordt. 

Dat een nieuw informatiesysteem niet zo
maar kan worden ingevoerd bleek uit de 
waarschuwende geluiden die Pel liet ho
ren. De kosten van dergelijke systemen 

leveranciers 

kosten 

kansrijke gebieden om voordeel te beha
lendoor het toepassen van IT. Bron: A.W. 
Pel 
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vallen vaak 3 a 4 keer hoger uit dan begroot 
en leveren na invoering niet zelden minder 
op dan begroot. Een decentrale invoering 
van IT impliceert het risico dat de samen
hang van het ingevoerde systeem verloren 
gaat. Het is verder van het grootste belang 
dat het gehanteerde begrippenapparaat 
eenduidig is, zodat ontwerper en eindge
bruiker van een informatiesysteem dezelf
de taal spreken en er geen misverstanden 
kunnen ontstaan. Voor interorganisatie
systemen geldt bovendien dat deze slechts 
mogelijk zijn als de doelstellingen van de 
betrokken organisaties verenigbaar zijn en 
in een richting werken. 

dement kan leiden. "Kennelijk geldt dat 
bij grote fundamentele ontwikkelingen 
ook een grote kapitaalkrachtige omgeving 
hoort. Men kan ook zeggen: er is een zeke
re concentratie van kennis en kunde nodig 
om een technologie te kunnen dragen. 
Naarmate de technologie fundamenteler is 
moet het kennis-arsenaal groter zijn, de 
kapitaal-intensiviteit evenzeer", aldus van 
Dinten. Dat het voor kleine en middelgro
te bedrijven steeds moeilijker wordt om 
mee te draaien in deze wereld van grote ka
pitaalinspanningen zal duidelijk zijn. 
Door van Dinten aangedragen onderzoe
ken bevestigen dat beeld van de achterblij-

lige gevolgen en valt het hoofd met veel 
kunst- en vliegwerk nog wei boven water te 
houden. Er komt echter onvermijdelijk 
een moment dat dat niet meer gaat en dan 
is het te laat. Hij wees hierbij nog fijntjes 
op de afwezigheid van technische universi
teiten in Engeland, een land dat het rno
menteel dan ook inderdaad van de dienst
verJening moet hehben. 

Oe kosten van een nieuw informatiesysteem 
val/en vaak 3 a 4 keer hoger uit dan begroot en 

leveren na invoering niet zelden minder op dan beg root. 

Ais tweede voorbeeld van het sluipend bin
nentreden van technologie in het maat
schappelijk verkeer, noemde van Dinten 
het vigerende bank- en giroverkeer.ln de 
jaren zestig is begonnen met het uitbetalen 
van salarissen via bank en giro. Dat was 
niet zo'n grote stap. Had men toen echter 
voorspeld dat in 1987 het geld 'uit de 
muur' gehaald kon worden gehaald, dan 
zouden weerstanden zijn ontstaan. Toch 
heeft de acceptatie toen, van het systeem 
van salarisbetaling, de voorwaarden ge
schapen waardoor 'geld uit de muur' nu als 
volkomen normaal wordt beschouwd. Het 
massale gebruik honoreert in feite het pro
ces en is uiteindelijk de drijfveer van al de-

Concentratie van kennis en kapitaal 
De dag werd afgesloten door de vierde 
spreker en dagvoorzitter, ir. W.L. van 
Dinten, hoofd stafgroep Strategie Rabo
bank NederJand. Van Dinten richtte zich 
met name op de effecten van technologi
sche vernieuwingen en de snelheid waar
mee deze worden ingevoerd in onze maat
schappij. Dat er weerstanden ontstaan te
gen de grootschaligheid van technologie 
zou onder andere te wijten zijn aan de 
schijnbare autonomie, waarmee technolo
gische ontwikkelingen gepaard lijken te 
gaan. Toch gaat vrijwel iedereen dagelijks 
om met deze technologie, zij het dan op 
kleine schaal en zouden 66k degenen die 
weerstand willen bieden, niet zonder deze 
techniek van alledag kunnen. Hij wees, 
voorspelbaar, op de t. v., de personal com
puter en de telefoon. "Het zijn dan ook 
niet zozeer tegenstanders van kleinschali
ge, maar juist van grootschalige tech nolo
gie, als men het op het gebruiken beoor
deelt", aldus van Dinten. Van Dinten 
vindt niet dat men deze fenomenen van te
genstand links moet laten liggen, maar 
daar rekening mee moet houden en er mid
dels ondernemersstrategie 'gebruik' van 
maken. 
Vervolgens vroeg hij zich af wat nu het 
verband is tussen grootschalige en klein
schalige techno logie, om lO te ontdekken 
wat de oorzaak is van het sluipend binnen
komen van de kleinschalige technologie in 
ons leven. Dat de grootschalige technolo
gie niet sluipend in ons leven binnenkomt 
valt volgens van Dinten weI afte leiden uit 
de hoeveelheid publiciteit en, soms, over
heidssteun, die deze grootschalige techno
logie vergezellen. De producten die hieruit 
voortkomen hebben in de ontwikkelingsfa
se vaak al zo'n enorme hoeveelheid kapi
taal gevergd, dat slechts introductie op de 
wereldmarkt nog tot een bevredigend ren-
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vende middenklasse. Volgens hem is de 
enige remedie hiertegen: opleiden. Men 
zal niet meer kunnen volstaan met een ba
sisopleiding, permanente educatie is het 
parool. Zolang er nog niet genoeg opgelei
den zijn in de verschillende vakgebieden, 
zullen de huidige specialisten hun kennis 
grof te gelde kunnen maken. 

ze processen en de basis van de economi
sche vooruitgang. 
Van Dinten merkte op dat alle systemen 
die aanvankelijk waren bedoeld om de af
wikkeling van producten te automatiseren 
zijn uitgegroeid tot complexe systemen die 
nooit kleiner worden. De werkelijkheid 
van nu was in de jaren vijftig science-

Ook degenen die weerstand bieden kunnen niet zonder televisie, 
personal computer en telefoon. 

Sluipend 
Kennis is een produkt geworden dat op de 
wereldmarkt wordt verhandeld. Technolo
gie, gebaseerd op die kennis, zal zich dus 
ook niet aan grenzen storen. Van Dinten 
trekt hieruit de concJusie dat het midden
en kleinbedrijf, wil het de aansluiting niet 
verliezen, zich ook internationaal zal moe
ten orienteren. Voor banken betekent dit 
dat hun dienstverlening verder zal rnoeten 
reiken dan de landsgrenzen. Dit impliceert 
echter meer dan het beschikbbar hebben 
van vreemde valuta. Zij zullen multinatio
naal moeten gaan denken en werken. Het 
sluipende karakter van de technologie is 
volgens van Dinten het gevolg van het ach
terblijven van de kleinere bedrijven. In 
eerste ins tan tie heeft dit nog geen rampza-

fiction. De mensen zullen slechts dan de 
baas blijven over deze systemen, als de 
wetten die machines opleggen worden be
grepen. Techniek gebruiken introduceert 
nieuwe werkmethoden en andere om
gangsvormen. Als wij nu lOuden worden 
geconfronteerd met de techniek van het 
jaar 2010, zouden wij waarschijnlijk 
weerstand bieden vanwege de grote over 
gang, terwijl de techniek die dan overal ge
bruikt wordt nu reeds in lab ora tori a aan
wezig is. Er is met andere woorden een 
taak weggelegd voor het strategisch mana
gement, met betrekking tot de invoeringss
nelheid van techno logie, om deze 
weerstanden te voorkomen. 

Had men toen echter voorspeld dat in 1987 "geld uit de muur" 
kon worden gehaald, dan zouden weerstanden zijn ontstaan. 
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Het is frappant hoe snel economen het weer over hebben. 

Bet zo vangt en zodoende niet een opmerking, die deze discussie beeindigde 
kwam echter uit de zaal, die voor de over

meerderheid uit economen bestond: 
tT!>nn;>nr hoe snel economen het 

De dagafsluitende forumdiscussie leverde bank- of aan te UVM~'~'" 
weinig boeiende op. Verme1dens- Het forum, dat voor 60% uit m~(el1ilelUS 
waardig is wei reactie van een 
Rabobank-medewerker, die vond dat het 

oelltolrla, poogde deze zeer serieus te 
beantwoorden en wrong in ve1e boch- hebben!". Het zo, het 

zou moeten zijn dat hij in het ver
salads weer in een loonzakje ont-

ten om het van de • Rabobank te verlossende 

COLUMN 

Van Van KelDenade 

'Ik heb een ceder in mijn tuin )o:I;;Jplanl, kunt hem zien, 
het niet te willen.' Dat gaat Van l:\.1~m,emlae voordra-

openingsrede als van Eindhoven. 
openingsredes?) Misschien 

vervangt hij ceder door gloeilamp maar verder zal dit al dde 
keer door Van Kemenade geciteerde gedicht weI hetzelfde blij
ven. Onze voorzitter verbaast zich weI eens. Niet aIleen over 

ceders die niemand schijnt te willen zien maar ook over 
de publieke discussie over de grote financiele tekorten en het 

.... • .. ;:," .. 6"·-"·· .. ·, ..... van de universiteit. Critici zijn inconse-
quent en media slecht Van K<:menade is ver-
wonderd dat het publiek dat de functies van Folia wor-
den aangetast door de bezuinigingen. Je kunt 
toch best voor een habbekrats een mededelingenblaadje maken 
met af en toe een vrij, kritisch en onafhankelijk stukje en dat 
in cen bakje naast de chocolade-automaat leggen? Wat stom 
van die critici. Hadden ze zich toch beter moeten informeren 
over hoeveel het maken van een vrij, kritisch en onafhankelijk 
weekblad kost. 
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Ruben t>eir[1N;amlf} 

Nicolaas 

Belderok 

Van Kemenade verbaast zich niet alleen over het publiek. Het 
publiek verbaast zich ook over Van Kemenade. Hij en de rest 
van het college verbood een openbaar symposium over de 
Duitse filosoof dat de filosofiefaculteit voornemens 
was te houden. Een van de sprekers zou Farias zijn, die de 
nationaal-socialistische banden van heeft onder
zocht. Het symposium mag we1 gehouden worden maar dan 
weI ergens in een achterkamertje van de faculteit met ~1::)lUll:ll 
gordijnen en de deur op slot . 

Van Kemenade zei dat 'zodra men de grenzen van de stricte 
wetenschap verlaat en de publiciteit zoekt om een breed pu-
bliek te bereiken, men zich moet geven van moge-
Hjke effecten in de . Binnen de universiteit mag 
dus over aUes gepraat worden maar daarbuiten niet. Nooit 
weten dat de normen waarover mag worden binnen 
universiteit anders zijn dan Er is dus wetenschap 
die niet openbaar mag waar het publiek geen kennis 
van mag nemen. Want het is dom, en 
slecht en dat moet je maar zo houden. Dat de 
Universiteit van Amsterdam eens vrij, kritisch en onafhanke-
lijk was - daar mag Folia zich druk over maken. 
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Dick Ruger 
In deze aflevering zal slechts kort worden teruggekeken op de 
vorige aflevering. Tevens zal enige aandacht worden geschon
ken aan de Faculteitsraadvergadering van 23 november j.1. en 
aan de nakijktermijn voor scripties. 
Huisvesting 
Zoals in de vorige aflevering stond beschreven was er een kans 
dat de studentengroeperingen een module (= een zeer kleine 
kamer) zouden moeten inleveren omdat de toestroom van As
sistenten in Opleiding (AIO's) en de bezetting van de vakgroe
pen tot een tekort aan werkruimte heeft geleid. Na felle pro
testen van studentenzijde heeft de Huisvestingscommissie uit
eindelijk een hoorzitting gehouden, waar de studentengroepe
ringen hun mening over het herverdelingsplan van de com
missie naar voren konden brengen. Dit heeft ertoe geleid, dat 
de studenten hun ruimte kunnen behouden. 
De huisvestingscommissie heeft naderhand een afspraak ge
maakt met de Sociaal Geografen, medebewoners van het Mau
poleum, over een minime herverdeling van de ruimte. Dit 
heeft voor de AGE en de NOBAS eventueel tot gevolg dat zij 
beide moeten verhuizen. Zou dit misschien een mogelijkheid 
zijn om van kamer te ruilen: de NOBAS twee modulen en de 
AGE een module (moment eel respectievelijk een en twee mo
dulen)?? 
Syllabuspriizen 
In de vorige aflevering is ook aandacht besteed aan de te hoge 
prijzen van sommige syllabi. 
De beide studentengroeperingen en de SEF hebben hie rover 
overleg gehad met een van de betrokken leerstoelen, Bedrijf
sorganisatie en Arbeidsverhoudingen, en zij zijn overeengeko
men, dat de prijs van de syllabus voor het doctoraal keuzevak 
BOA V met vier gulden verlaagd wordt. Studenten, die reeds 
de syllabus hadden aangeschaft konden tot 1 december het te
veel betaalde geld terugkrijgen. 
Op het verzoek van de studentengroeperingen zal het facul
teitsbestuur de leerstoel Informatica wijzen op de bestaande 
aanwijzing van het College van Bestuur, waarin staat hoeveel 
geld er maximaal voor een syllabus gevraagd mag worden. Het 
blijkt dat de syllabus voor het propedeuse keuzevak Inleiding 
Informatica vee 1 te duur is. Hopelijk zal ook informatica be
reid zijn het teveel gevraagde bedrag aan de studenten uit te 
keren. 
Faculteitsraad d.d. 23 november 
Een belangr~jk onderdeel van deze raad was de bespreking van 
het structuurrapport Marktbeleid en Marktonderzoek (marke
ting). 
Per 1 juni zal de hoogleraar Marktbeleid en Marktonderzoek 
(M&M), prof.dr.drs. A.C.R. Dreesman, we gens het bereiken 
van de pensioengerechtigde leeftijd, de faculteit verlaten. In 
november 1986 heeft de faculteitsraad derhalve een commissie 
ingesteld, die de huidige structuur en de gewenste structuur 
van de leerstoel M&M nader moest bestuderen. 
Deze commissie heeft nu een structuurrapport aan de raad 
aangeboden en benadrukt hierin een aantal punten, welke ik 
hieronder zal bespreke. 
I.Profilering 
De commissie is van mening dat de leerstoel M&M zich ten 
opzichte van de overige economisch faculteiten dient te profi
leren. Zij meent dat bij de leerstoel M&M van onze faculteit 
de nadruk moet liggen bij 'de marketing van de commerciele 
en non-profit dienstverlening'. 
De raad heeft met dit idee ingestemd met de kanttekening, dat 
door deze profilering het onderwijs van de leerstoel niet te 
eenzijdig mag worden. 
2. Omvang hoogleraarplaats 
De commissie stelt in haar rapport dat de hoogleraar voor de 
volledige werktijd (de gehele week) aan de leerstoel verbonden 
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RAADSELACHTIG 
moet zijn (Dreesman heeft een aanstelling van een dag per 
week). Zij meent dat het vakgebied Marktbeleid en Markton
derzoek, zowel nationaal als internationaal, tot de kern van een 
(bedrijfs)economische opleiding behoort en dat dllarom een 
full-time hoogleraar aangetrokken moet worden. 
De raad meent dat er ten opzichte van 1985, toen een facultai
re commissie het geheel aan beschikbare hoogleraar plaatsen 
over de verschillende leerstoelgroepen heeft verdeeld en daar
bij aan de leerstoel M&M een halve hoogleraarplaats heeft toe
bedeeld, onvoldoende nieuwe argumenten zijn aan te dragen 
om tot een uitbreiding tot een he Ie plaats te besluiten. 
3. Omvang staf 
In haar rapport signaleert de commissie een grote toename van 
de belangstelling van studenten voor het vakgebied Marktbe
leid en Marktonderzoek. Zij meent dat de huidige omvang van 
de staf van de leerstoel M&M omtoereikend is om deze toena
me aan belangstelling te verwerken. Zij pie it dan ook voor een 
forse uitbreiding van de staf. 
De raad meent dat aan de vakgroep Bedrijfseconomie toegewe
zen forma tie dee Is gebruikt zou moeten worden voor het op
vullen van een nog openstaande UHD-plaats. 
Een vertegenwoordiger van de vakgroep Bedrijfseconomie 
heeft tijdens de vergadering toegezegd dat dit zal gebeuren zo
dra de nieuwe hoogleraar benoemd is. 
De raad heeft hierop besloten geen extra formatie aan de 
leerstoel toe te kennen. 
4. Onderwijsevaluatie 
Naar aanleiding van het rapport en met een nieuwe hoogleraar 
in het vooruitzicht heeft de NOBAS-fractie in de raad een 
pleidooi gehouden voor een evaluatie van het onderwijs van de 
leerstoel M&M. De NOBAS meent dat dit het juiste moment 
is om duidelijkheid te scheppen omtrent het onderwijs en de 
begeleiding van de leerstoe1. De raad heeft dit pleidooi on
dersteund en heeft opdracht gegeven om de evaluatie op korte 
termijn uit te voeren. 
Misstanden: nakiiktermiin scripties 
Onlangs he eft een economiestudent zich bij het faculteits
bestuur beklaagd over het feit dat hij zijn scrip tie reeds in au
gustus had ingeleverd maar dat de beoordelaar in november 
nog niet kon aangeven wanneer deze zijn scriptie beoordeeld 
zou hebben. 
Het is uiteindelijk gebleken dat de beoordelaar de regeling 
voor het nakijken van scripties niet in acht genomen heeft. 
Deze regeling luidt namelijk als voigt: 'De beoordeling (van 
de scriptie) geschiedt na inlevering van de scriptie in zijn defi
nitieve vorm bij de desbetreffende docent. Deze deelt binnen 
een maand na in levering het judicium aan de student mee.' 
(doctoraal examen regeling scriptie pt. 5.1, studiegida '87-'88 
biz. 66). 
Hoewel in de studiegids expliciet over scripties wordt gespro
ken lijkt het mij dat deze regeling ook dient te gelden voor het 
verslag van een afstudeeropdracht. Deze regeling geldt ook al 
voor doctoraal werkstukken. 
Indien tijdig bekend is dat deze nakijktermijn door de docent 
niet te realiseren is dan dient deze een nadere afspraak met de 
betrokken student te maken. 
Mocht je een soortgelijke klacht hebben kom dan eens langs!! 
P .S. De student heeft zijn judicium reeds ontvangen. 

Verhuisbericht 
Ook ik ben in de herverdeling van de beschikbare ruimte be
trokken geweest. Mijn nieuwe kamer is 2173 (bij de tussen
deur van collegezaaI2174). Mijn nieuwe telefoonnummer 
is 5254286. 

Bij deze wens ik alle bekenden een goed 1988!!! 
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(en dat mag een econoom ook van ons verwachten) 
Kiezen voor de accountancy doe je niet zoma.a.r. U kent de voorwa.a.rden voor succes. 

Doorzettingsvermogen en ambitie zijn onontbeerlijk. Inzicht, met oog voor detail, dat is 
wa.a.r het volgens u op a.a.n komt in dit vak. Een eigenschap die niet iedereen gegeven is. 
Een kwestie van visie, zo weet u. 

Diezelfde combinatie van visie en ambitie kenmerkt ook de TRN Groep, een samenwer
kingsverband van de Nederlandse Accountants Maatschap (registeraccountants), 
Begheyn & Sneep (belastingadviseurs), Van der Laan & Siebe sma (accountants-administratie
consulenten) en VoIder & Co. (orgarusatie-adviseurs). In breder verband maakt de 
TRN Groep deel uit van Touche Ross International, zodat het onderhouden van wereldwijde 
contacten tot de werkzaamheden behoort. 

Samen met de collega's uit de andere disciplines bieden de accountants van de Nederlandse 
Accountants Maatschap maatwerk aan hun clienten. Maatwerk dat dank zij een flexibel 
controlesysteem (Unicon) zeer efficient tot stand komt. Zodat we meer tijd kunnen besteden 
aan het persoonlijk contact met onze clienten. 

U herkent zich in die visie. U heeft net als de TRN Groep behoefte om te groeien. Om carriere 
te maken. Misschien bent u net afgestudeerd, of staat u op het punt uw doctoraal economie 
te halen, dat is niet zo belangrijk. Waar het om gaat is dat u net als wij de uitdaging zoekt die 
ons vak zo interessant maakt. Misschien wordt hat tijd om uw capaciteiten en ambities eens 
te toetsen a.a.n die van de TRN Groep. 

Heeft u interesse voor een functie bij een van onze vestigingen neem dan contact met 
ons op. Dat doet u door een briefte schrijven aan de TRN Groep, Admiraliteitskade 50, 
3063 ED Rotterdam, ter attentie van de afdeling Personeelszaken. Voor meer informatie kunt 
u ook bellen: 010 -452 2111. 

TBITGROEP 
NEDERLANDSE 
ACCOUNTANTS 
MAATSCHAP 
re gisteraccountants 

GROEI MEE MET DE TRN GROEP 
Vestigingen: Alkrnaar - Almelo - Amersfoort - Amsterdam - Arnhem - Barneveld - Bergen op Zoom - Beverwijk - Breda - Delden 
Den Helder - Deurne - Doetinchem - Eindhoven - Ef'lIIlen - Enschede - Epe - Gouda - 's-Gravenhage - 's-Gravenzande -Groningen 
Haarlem - Heerlen - Helmond - 's-Hertogenbosch - Hllversum - Hoom - Leeuwarden - Middelburg - Nieuwegein - Nljmegen 

Rotterdam - Schagen - Soest - Tegelen - Terneuzen - Tllburg - Zeist - Zoetermeer - Zutphen - Zwolle. 
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Tichy, N.M. -De transformationele manager. Leiding geven aan 
ingrijpende veranderingen. 
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Kok1987 f 24,90 

van den Brink, R.E.M. -Informatie over informatie. Handboek van 
de informatiemedia in Nederland 1938-1985. 
Stenfert Kroese 1987 f 82 ,50 

Zimmerman, L.J. -Politieke economie van Plato tot Marx. 
Wolters Noordhof 1987 f 95,-

ScMndorf, R., Cohen, N. & Pleus, J. - Nog meer economie voor 
jou. 
Synopsis 1987 f 32,50 
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Vermaat, A.J., Klant, J.J. & Zuidema, J.R. -Van liberalisten tot in
strumentalisten . Anderhalve eeuw economisch denken in Neder
land. 
Stenfert Kroese 1987 f 52,50 

de Koning, C. -Goed bestuur. De regels en de kunst. 
Kluwer 1987 f 57,15 

Boomsma, S. & van Borrendam, A. -Kwaliteit in diensten. Een 
zorg voor managers in de diensten- en industri~le sector. 
Kluwer 1987 f 49,50 

Bolten, J. -Het Nederlandse bankbiljet en zijn vormgeving. 
Stenfert Kroese 1987 f 120,-

oe er opers 
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DE PERFECTE BALANS ... 

I Die kO"~. Is "",d"'" .s '0".,. Komt fabO""", .. , op "'" 
en ontwikkelt een hoge snelheid. En is daarnaast als een der wei-
nige vogels in staat om volkomen stil te staan in de lucht. Daar

bij ontwikkelt hij 50 tot 75 vleugelslagen per sekonde. Weinig andere vogels 
kombineren zo'n onvoorstelbare stabiliteit met zoveellenige wendbaarheid. 
Paardekooper & HoHman zoek! kontak! met evenwichtige, zichzelf snel ont
wikkelende 

BEDRIJFSECONOMEN 
(M/V) 

Op diverse kantoren zijn functies vacant met interessante perspectieven voor 
bedrijfseconomen. Het beleid van onze maatschap is zodanig dat assistenten
accountant de gelegenheid wordt geboden op grond van persoonlijke kwalitei
ten en studieresultaten door te groeien naar het hoogste niveau. Hierdoor is de 
groep medewerkers altijd klein geweest ten opzichte van het aanlal vennoten. 
(Een medewerker op vier vennoten). A1s gevolg hiervan hebben assistenten 
en ccntroleleiders een gevarieerd en tamelijk zelfstandig takenpakket. Binnen 
onze maatschap wordt gewerkt met niet aI te grote controle-teams. Het team 
staat onder de directe leiding van de verantwoordelijke vennoot, waarbij fre
quente ccntacten met de vennoot regel en geen uitzondering zijn. Binnen 
onze interne opleiding wordt naast het voor de dienstverlening noodzakelijke 
element van kennis ook in ruime mate aandacht besteed aan persoonlijkheids
vormende aspecten, die wij voor een goede uitoefening van het beroep onont
beerlijk achten. Belangstellenden nodigen wij uit schriftelijk of telefonisch te 
reageren. Sollicitatie-adres: Paardekooper & Hoffman Registeraccountants, 
Centraal Personeelsbureau, Calandstraat 25, 3016 CA Rotterdam, telefoon 
010-4364944. 

~ ~ De P&H-groep is een samenwerkingsverband van Paardekooper & Hoffman Registeraccountants, Paardekooper & Hoffman Belastingadviseurs en 
U=-(~ Kotterman Neurink & Co. Accountants-administratieconsulenten. Amsterdam I Apeldoorn I Bergen op Zoom I Breda I Culemborg I Eindhoven I Goor I 
G ROE P Gouda I 's-Gravenhage I Haarlem / Heerlen I Hulst I Meppel / Oostburg / Roosendaall Rotterdam I Rijssen / Terneuzen I Utrecht / Venlo / Zaandam. 


